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Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай 
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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За 2019 год экспарт паслуг Парка высокіх тэхналогій склаў 2,1 мільярда долараў, 
з якіх 900 мільёнаў – у ЗША.

ПаЛІтКуХНЯ

ПО СЛуЧаЮ

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó 
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì!

Предательство
Что бывает за предательство интересов 

государства, которое платит тебе зарплату? 
Что бывает за антигосударственную про-
паганду? 

Отвечаю сразу: очень даже хорошо 
бывает – ордена, медали, звания, должно-
сти, служебный кабинет, личный водитель, 
хорошая пенсия…

Зайдите на сайт газеты Парламентского 
собрания Союза Беларуси и России 
«Союзное вече», и вы поймете, о чем я. 
Девиз издания, его лозунг зафиксирован 
прописными буквами прямо в «шапке»: «Две 
страны – одно государство».  Получается, 
что именно во имя этого на наши с вами 
деньги работает данное СМИ. Вот только 
за подобные лозунги надо не деньги давать, 
а привлекать к ответственности, ведь это 
подрыв государственных устоев, призыв к 
отказу от государственного суверенитета, 
посягательство на святое для каждой уважа-
ющей себя державы.

И не надо валять дурака, рассказывая, 
что лозунг «Союзного вече» – это просто 
красивая фраза про белорусско-российскую 
дружбу. Он не про дружбу. Даже совсем не 
про нее. 

Понятия «страна» и «государство» близ-
ки по смыслу, но не абсолютные синонимы. 
«Страна» происходит от понятия «сторона», 
то есть направление, край, что очень хоро-
шо видно по белорусскому слову «краіна». 

Страной называют территорию с опреде-
ленными границами, на которой население 
объединено исторически и культурно. Но 
страна может иметь государственный суве-
ренитет, а может его и не иметь. Например, 
в Австро-Венгерскую империю как в госу-
дарство входили десятки разных стран. Из 
современного можно вспомнить страну 
Басков – автономное сообщество на севере 
Испании. Или, например, Тибет, провозгла-
сивший еще в 1913 году собственную неза-
висимость, но сегодня являющийся реги-
оном Китая. А знаете, сколько стран вхо-
дит в Великобританию? Шотландия, Уэльс, 
Северная Ирландия и еще более десятка 
заморских территорий, которые находят-
ся под суверенитетом британской короны.  
Хорошо им живется под большим крылом 
или плохо – вопрос отдельный. В данном 
случае важно то, что понятие «страна» име-
ет не столько политическое, сколько соци-
ально-экономическое и культурно-истори-
ческое значение.

Иное дело – государство. Это понятие 
как раз политическое. И обозначает общ-

ность людей, которые не только объединены 
проживанием на одной земле, но и имеют 
свои органы власти, свою систему государ-
ственного управления, сами принимают 
решения о своей судьбе. Государство всегда 
суверенно и самостоятельно, не находится 
ни под чьим протекторатом и живет по 
своим законам.

А теперь, зная теорию,  вернемся к 
слогану «Две страны – одно государство». 
Получается, что то же «Союзное вече» нас 
призывает отказаться от белорусской госу-
дарственности и стать «страной». Стать 
стороной, окрайком большой Российской 
империи!!!  

Выходит, призывают стереть Беларусь 
с политической карты мира и стать всего 
лишь самобытным регионом – своеособен-
ным, чистеньким и ухоженным, – но без 
собственной государственности.  

В таком случае те, кто исповедует такой 
призыв, предатели. Просто предатели инте-
ресов белорусского государства. 

Конечно, и Кочанова, и Андрейченко 
как руководители белорусского парламен-
та, и Жук как руководитель холдинга «СБ. 
Беларусь сегодня», издающего «Союзное 
вече», и десятки других высокопоставлен-
ных лиц, кто имел отношение к учреждению 
этого издания, будут возмущаться, отри-
цать и возражать. Мол, не мы, а Александр 
Григорьевич Лукашенко ставил подпись под 
Договором о учреждению Союзного госу-
дарства, в развитие которого и появились 
всякие подобные СМИ с их лозунгами.

Да, Лукашенко открыл дорогу, подпи-
сав с Борисом Ельциным тот злополуч-
ный договор. Но все-таки в тексте союз-
ного договора нет даже намека на то, что  
Республика Беларусь перестанет быть госу-
дарством и станет страной, к чему при-
зывает «Союзное вече». Более того, имен-
но как государство-участник Республика 
Беларусь может провести референдум о 
выходе из этого договора, о чем прямо ска-
зано в подписанном документе. И я, напри-
мер, считаю, что Кочановой, Андрейченко, 
Жуку и иным государственным деятелям, 
которые действительно работают не за 
себя, а за Беларусь, следовало бы готовить 
Александра Лукашенко к принятию именно 
такого решения. Но это уже отдельная боль-
шая тема. А для начала пусть объяснятся по 
поводу лозунга национального предатель-
ства, который с их молчаливого согласия 
или даже одобрения исполнительные жур-
налисты понесли в народ.

Светлана 
КАЛИНКИНА

                               аКтуаЛИИ                               аКтуаЛИИ

Цэны на нафту абрынуліся на 30 працэнтаў – 
да 31 долара за бараль. Долар падскочыў адразу 
на 11 капеек – да 2,35 беларускага рубля, а еўра – 
да 2,67. Што нас чакае ў бліжэйшыя месяцы?

И Ленин такой дорогой…

Юрась ГУБАРЭВІЧ: 
«Добра, што ў інтэрнэце нас яшчэ не расстралялі…»
У мінулую нядзелю завяршыўся трохдзённы тур удзельнікаў народнага галасавання па выбарах адзінага 

кандыдата ад апазіцыі на прэзідэнцкую кампанію 2020 года.

Галасаванне прайшло ў 
шасці гарадах Віцебскай воб-
ласці і пакуль што ў лідарах 
сустаршыня аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская 
Хрысціянская Дэмакратыя” 
павел севярынец, якога пад-
трымалі 150 чалавек.

На другім месцы – старшы-
ня руху “За Свабоду” Юрась 
Губарэвіч – 50 галасоў, затым 
ідуць выконваючы абавязкі 
старшыні Аб’яднанай грама-
дзянскай партыі Мікалай 
Казлоў (24), намеснік старшыні 
Партыі БНФ аляксей Янукевіч 
(7) і сустаршыня аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская 
Хрысціянская Дэмакратыя” 
вольга Кавалькова (3).

– Мне падаецца, што гэта, 
наадварот, паказвае, што ў 
народа да гэтага праекта няма 
асаблівага інтарэсу…

– Я хачу адзначыць, што на 
першым этапе галасуюць тыя, хто 
так ці інакш звязаны з палітыч-
най альбо грамадскай дзейнасцю 
і з’яўляюцца актывістамі тых ці 
іншых структур, – кажа Юрась 
Губарэвіч – Натуральна, хаце-
лася б пашырыць гэтае кола за 
кошт грамадзян, якія не вядуць 
актыўнага палітычнага жыцця, 
але зацікаўлены ў пераменах. 
Калі такія людзі далучацца, то мы 
выканаем усе тыя задумкі, што 

ёсць у арганізатараў кампаніі.
– вы перамаглі ў Гарадку, 

атрымаўшы ўсяго чатыры галасы. 
у паўла севярынца – тры, у 
аляксея Янукевіча – адзін. Зусім 
сумная карціна, ці не так?

– Па-першае, гэта першы 
горад, які мы наведалі. Магчыма, 
у людзей былі пэўныя страхі, а 
таму не ўсе хацелі ісці на мера-
прыемства. У рэгіёнах многія 
баяцца страціць працу, таму 
не выключана, што некаторыя 
перастрахаваліся. Практыка 
паказвае, што ад улад можна 
чакаць чаго заўгодна.

І павелічэнне ўдзельнікаў 
галасавання ў іншых гарадах 
паказала, што народ пачаў больш 
актыўна далучацца да выбару 
адзінага кандыдата. У Віцебску на 
сустрэчу прыйшлі 100 чалавек, у 
Наваполацку – 67…

– у інтэрнэце многія 
крытыкуюць такое “народнае 
галасаванне” і іранізуюць з 
яго. Як да гэтага ставіцеся?

– У інтэрнэце добра, што 
нас яшчэ не расстралялі. Мы не 
звяртаем вялікай увагі на тое, 
што хтосьці з нашай ініцыя-
тывы кпіць альбо іранізуе, 
лежачы на канапе. Зброі су-
праць гэтай арміі канапных 
каментатараў няма. Іх трэба 
проста ігнараваць.

У першую чаргу мы звярта-
емся да тых, хто хоча далучыцца 
да нас. Дзверы адчынены для 
ўсіх, у нас наперадзе яшчэ велі-
зарная колькасць паездак і 
сустрэч, падчас якіх удзельнікам 
праймерыз можна задаць абса-
лютна любое пытанне. Наша 
задача – каб людзі не проста 
ляпалі дома па клавіятурах, а 

самі бралі ўдзел у выбарах адзі-
нага.

– Як мясцовыя ўлады ста-
вяцца да правядзення вашых 
мерапрыемстваў? Не ставяць 
палкі ў колы?

– Не перашкаджаюць, а 
хутчэй прыглядаюцца да таго, 
што адбываецца. Раней, калі ў 
перыяд перадвыбарнай кампаніі 
мы наведвалі рэгіёны, за намі 
ездзілі мікрааўтобусы з прад-
стаўнікамі спецслужб, сачыла 
міліцыя, мерапрыемствы здыма-
лі на камеры. Зараз усяго гэтага 
няма.

Затое на сустрэчы прыхо-
дзяць афіцыйныя прадстаўнікі 
райвыканкама, і ў Міёрах, 
напрыклад, чыноўнік нават узяў 
удзел у галасаванні. Не думаю, 
што гэта мясцовая ініцыятыва, 
магчыма, такі загад зверху, каб 
“вертыкальшчыкі” адсочва-
лі сітуацыю і прымалі нейкія 
рашэнні.

Спадзяюся, у іх хопіць 
розуму і надалей не рабіць 
нам перашкод, бо той палітыч-
ны працэс, што зараз ідзе, на 
карысць Беларусі.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
P.S. Наступная сустрэча з 

удзельнікамі народнага галасавання 
па выбарах адзінага кандыдата ад 
апазіцыі пройдзе сёння, 10 сакавіка, 
у Лепелі.

Излишне говорить, что дале-
ко не всем могилевчанам понра-
вилась такая инициатива вла-
стей. К примеру, руководитель 
Могилевской областной организа-
ции Объединенной гражданской 
партии владимир Шанцев напра-
вил председателю горисполкома 
владимиру Цумареву обращение, 
в котором потребовал найти выде-
ленным деньгам «более достойное 
применение». Заявитель считает, 
что в Могилеве хватает нерешен-
ных проблем – «не все дети вылече-
ны. Больницы до неприличия убоги. 
Дороги и дворовые территории не в 
идеальном состоянии». В.Шанцев в 
своем обращении также пишет, что 
нет оправдания тратам денег нало-
гоплательщиков на то, что давно 
должно быть отправлено на свалку 
истории.

В самом деле, в Беларуси 
власть принадлежит не комму-
нистической партии. Отношение 
к идеям Ленина и особенно к 
«правоприменительной практике» 
построения коммунизма в СССР 
у значительной части граждан 
негативное. Главный большевик 
в своих работах говорил о про-
грессивности и полезности для 

человечества войн, несмотря на 
то что они влекут за собой звер-
ства, мучения, ужасы и бедствия 
(статья «Социализм и война», 
1915 г.). Позднее, взяв власть, он 
дал определение диктатуры про-
летариата: «Диктатура пролета-
риата есть власть, не связанная 
никакими законами». В 1922 году 
Ленин стал готовить третью по 
счету германскую революцию. 
Германия представлялась ему иде-
альным государством, способным 
развязать новую мировую войну. 
Следовало только немного помочь 
ей. Он в своих прогнозах не ошиб-
ся. Соратники после его смерти 
помогли маниакальному Гитлеру 
прийти к власти, укрепить ее, 
сокрушить Европу. Заигрались с 
ним так, что затем с помощью 
США и Великобритании едва 
спасли собственную страну от 
разгрома.

Так что логичнее могилев-
ским властям было бы принять 
решение о переносе памятника в 
другое место – сейчас он находит-
ся на площади Ленина (не много 
ли чести человеку, который и в 
городе-то ни разу не был) перед 
зданием облисполкома. Вполне 

справедливо было бы перенести 
все памятники коммунистической 
эпохи (что поделать, это история) 
в одно строго определенное место 
и предложить коммунистам и 
их сторонникам взять на полное 
содержание уход за ними.

Правда, прошлогодняя иници-
атива кричевских властей демон-
тировать с целью реконструкции 
похожий памятник Ленину в 
Детском парке и перенести его в 
другое место вызвала, как гово-
рят, резкое недовольство местных 
коммунистов во главе с председа-
телем Совета ветеранов Зинаидой 
Скачковой. Давление на власти 
было таким, что памятник при-
шлось оставить на месте. 

К слову, в буржуазных странах 
к классовому врагу относятся снис-
ходительно. Недавно в Германии 
суд вопреки мнению городских вла-
стей разрешил установить памят-
ник Ленину в городе Гельзенкирхен. 
Конечно, двухметровую скульптуру 
планируется поставить не на цен-
тральной площади города, а у офи-
са марксистско-ленинской партии. 
Коммунисты могут организовать 
и охрану памятника (чтобы кра-
ской или еще чем не облили), и 
его регулярный ремонт. Нравится 
вам Ленин – раскошеливайтесь и 
не заставляйте других платить за 
ваши идеи. 

Сергей НЕРОВНЫЙ.
г.Кричев.

Травмированные 
шахтеры 

прооперированы 
в Минске

В минувшие выход-
ные в Больнице скорой 
помощи Минска были 
сделаны операции четы-
рем солигорским шахте-
рам, пострадавшим при 
аварии в руднике 3-го 
рудоуправления ОАО 
«Беларуськалий».  Вчера 
их состояние было ста-
бильно тяжелое. 

Еще один из постра-
давших был перевезен из 
Солигорской централь-
ной районной больницы 
в Республиканский науч-
но-практический центр  
травматологии и ортопе-
дии. Его также проопери-
ровали.

4 марта примерно 
в 13 часов 30 минут в 
шахте 3-го рудоуправ-
ления на горизонте 620 
метров шахтная маши-
на для перевозки персо-
нала врезалась в целик 
горной выработки. В 
результате водитель 
машины погиб от полу-
ченных травм, а семь 
пассажиров  получили 
травмы, большинство 
из них тяжелые.

Лариса 
НАСАНОВИЧ.

СтаЛО ИЗВЕСтНО

Фота: facebook/Ales Piletski

Могилевские власти готовы потратить из городского бюдже-
та более 160.000 рублей на реконструкцию памятника владимиру 
ленину. работы планируется завершить к 22 апреля, аккурат к 
150-летию со дня рождения вождя мирового пролетариата. однако 
планы городских властей могут быть нарушены задержкой выбора 
подрядной организации для проведения реконструкции.

уСМЕШКа МаСтаКа
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ДЭМаКратЫЯ Па-БЕЛаруСКу ОСтрЫЙ ВЗГЛЯД

Путь
в западню
Сегодня даже самая забитая бабка из российской глу-

бинки уверена: живет она плохо потому, что на мировом 
рынке падает цена на нефть. Но как только цена начнет 
расти – будет ей, бабке, прибавка к пенсии. Но цена на нефть 
в последнее время имеет тенденцию к снижению. Говорят, 
из-за эпидемии коронавируса и снижения спроса. Такое уже 
не раз случалось в мировой истории. В 80-е годы прошлого 
века низкая цена на нефть стала одним из факторов, погу-
бивших «великий и могучий» Советский Союз.

Эксперты сумели подсчитать, при какой цене на нефть 
начнет резко снижаться популярность российского пре-
зидента Путина – 30 долларов за баррель. При цене в 22,5 
рухнет финансовая система России. Пока же цена на нефть 
балансирует в районе 45–46 долларов. Жить можно. Даже 
бабка из глубинки может потерпеть. Однако те же экс-
перты прогнозируют дальнейшее снижение цен на нефть. 
Вашингтон вполне может задействовать свои рычаги, чтобы 
предостеречь Кремль от попыток вмешательства в амери-
канские выборы в этом году, доминирования на постсовет-
ском пространстве и в ряде «горячих точек». Низкая цена 
на нефть – неплохой способ «принуждения к миру» отдель-
ных агрессивных игроков. Пресловутая бабка от истощения 
может и не дойти до избирательного участка, чтобы под-
держать на референдуме в мае конституционную реформу.

Страшно подумать, что было бы с Россией, если бы у 
нее не было нефти, газа и прочих полезных ископаемых. 
Как в Японии, к примеру, или как в Швейцарии. И во 
многих других странах, которые Бог обделил полезными 
ископаемыми. Но Бог справедлив: он вместо нефти, газа 
и прочего дал этим странам разумных правителей. И они 
построили процветающие государства. 

Наличие нефти и газа в стране не дает само по себе 
богатство всему населению. Конечно, есть государства, 
имеющие нефть либо газ, которые построили настоящие 
оазисы для своих народов. Вложили «божьи дары» в 
экономику, в инвестиции, оставили миллиарды будущим 
поколениям. Эти страны не сильно волнуются по поводу 
колебания цен на углеводороды на мировом рынке. Там 
специалисты всё просчитали на десятилетия вперед. 

А у нас, в «восточнославянских эмиратах», похоже, 
первые донесения на столе глав государств – новости с 
бирж по поводу цены на нефть, а для Беларуси важно и 
ее количество. Возможное резкое ослабление рубля (как 
нашего, так и российского) заставляет напрягаться пред-
принимателей, директорат, чиновников и тех, кто не слу-
шается белорусского лидера, признавая доллар надежным 
платежным средством. 

А.Лукашенко в ожидании очередной «элегантной 
победы» признал, что «мы сами виноваты, что не дивер-
сифицировали в свое время поставки нефти», и дал ука-
зание в срочном порядке ситуацию исправить. Поиск 
собственной нефти на Полесье, похоже, уже не актуален: 
что смогли, то нашли. А вот избавляться от «вентильной 
политики» России придется. Иначе не заметишь, как зате-
ряешься белорусской губернией среди прочих субъектов 
союзной федерации – от Калининграда до Владивостока. 
И будет нам вдоволь нефти и газа по ценам смоленского 
региона, и олигархический бизнес войдет сюда по «самые 
Нидерланды», и у наших парней появится возможность 
повоевать в Сирии, Ливии, Донбассе в качестве «отпуск-
ников». Перспектива, должен сказать, нерадостная.

Экономику цвета черного золота уже пытались стро-
ить наши коммунистические правители Хрущев и Брежнев 
– гнали на Запад углеводороды, а на полученную валюту 
закупали товары ширпотреба. Их нынешние последователи 
делают почти то же самое. В результате постиндустриаль-
ный мир предлагает на мировом рынке автомобили, станки, 
компьютеры с их обеспечением, айфоны, медицинское обо-
рудование, другую сложную технику высочайшего качества 
и надежности, а Россия, образно говоря, не в состоянии про-
извести нормальную шариковую авторучку и качественный 
стиральный порошок. 

Страны, где у власти стоят мудрые правители, тампо-
нируют найденные нефтяные скважины, дабы не развра-
щать свои правительства, а страны с глупыми правителя-
ми, забросив экономику, продолжают выкачивать из недр 
нефть и газ с целью продажи «злейшим политическим 
соперникам» и обогащения главным образом верхушки 
либо, рискуя утратой суверенитета, играть в опасные 
игры наподобие «дешевая нефть в обмен на братские 
поцелуи». Это путь в третий мир, в тупик, в западню.

Василий ЧУБ.

Сяргей КАЛЯКІН:
«Калі іншыя не пагодзяцца, 

на прэзідэнцкія выбары прыйдзецца 
ісці мне...»

Старшыня Партыі левых “Справядлівы свет” распавёў “Народнай Волі”, хто будзе балатавацца ў прэзідэнты ад яго партыі. 
– сяргей Іванавіч, ваша 

партыя адной з першых 
абвясціла аб фарміраванні 
ініцыятыўнай групы па 
вылучэнні кандыдата ў 
прэзідэнты. Як ідзе працэс?

– Даволі актыўна. Але 
агульных лічбаў, колькі чалавек 
ужо запісалася, у нас пакуль 
няма. Плануем падвесці вынікі 
19 красавіка – гэта тэрмін 
асноўнага фарміравання гру-
пы. Хоць і пасля працэс будзе 
працягвацца, таму што дату 
прэзідэнцкіх выбараў, думаю, 
абвесцяць прыкладна ў канцы 
красавіка.

– Ёсць меркаванне, што 
для адной партыі сабраць 
100.000 подпісаў – вельмі 
няпроста.

– Дык не партыя ж збірае 
подпісы! У нас у Оршы пар-
тыйная арганізацыя – 35 чала-
век, а ў ініцыятыўную групу 
запісалася 140! Пытанне не ў 
партыі, а ў колькасці людзей, 
уцягнутых у збор подпісаў. 
Я лічу, што калі ў кандыда-
та ў прэзідэнты ініцыятыўная 
група будзе каля 5000 чала-
век, то ёсць невялікі шанец, 
што могуць сабраць подпісы. 
Калі 10.000 чалавек – гэта ўжо 
амаль 100 працэнтаў, што збя-
руць. А калі ініцыятыўная гру-
па 100.000 чалавек, то і пра-
блем не ўзнікне.

Чаму мы цяпер пачалі 
фарміраваць ініцыятыўную 
групу? Таму што хочам пагля-
дзець, наколькі людзям гэта 
цікава, ці будуць яны адгукац-
ца. І да пачатку выбараў мы 
ўжо прыкладна будзем ведаць, 
якую колькасць подпісаў 
можам сабраць.

У 2006 годзе ў складзе 
нашай ініцыятыўнай групы 
было 5000 чалавек, і мы 
сабралі 150 тысяч подпісаў. 
Але ў тыя часы людзі лёг-
ка адгукаліся на падобныя 
ініцыятывы. А вось ужо ў 
кампаніі 2015 года многія не 
жадалі нават пра гэта казаць: 
маўляў, не мае сэнсу. Сёння 
апатыі ў грамадстве стала 
значна больш, улада ўвесь час 
удзёўбвае ў галаву людзям, 
што ад іх нічога не залежыць.

– а хто ад вас ідзе ў 
прэзідэнты?

– Будзем вызначацца ў 
красавіку на пленуме ЦК.

– Некаторыя чакаюць, 
што вы самі будзеце балата-
вацца...

– Скажу шчыра: я разумею, 
што ў нас няма сапраўдных 
выбараў, таму ў дваццаты раз 
уваходзіць у адну і тую ж раку, 
напэўна, не вельмі правільна 
ні для мяне, ні для партыі.

Але ж калі не пагодзяцца 
іншыя, тады прыйдзецца ісці 
мне самому. Аднак, думаю, 
мы знойдзем чалавека, які 
дастойна прадставіць нашу 
партыю.

На самай справе, не так і 
важна, хто ад нашай партыі 
пойдзе ў прэзідэнты. Праграма 
будзе адна і тая ж. І галоўнай 
мэтай на гэтых выбарах 
наўрад ці будзе перамога, таму 
што галасы рэальна не лічаць, 
камісіі тыя ж самыя, нічога 
не змянілася, таму ўсё будзе, 
як і на парламенцкіх выбарах. 
Наша задача – паказаць, што 
ёсць альтэрнатыва, што ёсць 
іншая праграма развіцця і 
іншыя людзі, якія маглі б 
узначаліць краіну.

Думаю, ад нашай партыі 
павінен пайсці на гэтыя выба-
ры малады чалавек, якога 
можна будзе раскруціць на 
перспектыву.

– вы сказалі пра 
фальсіфікацыі – што на 
прэзідэнцкіх выбарах без іх, 
хутчэй за ўсё, не абыдзецца, 
таму што выбарчая сістэма 
не змянілася. а ці давялі 
вы да канца справу з 
фальсіфікацыямі падчас 
парламенцкіх выбараў?

– А гэта ў прынцыпе 
немагчыма зрабіць. Ніхто не 
разглядае нашы скаргі. Органы 
пракуратуры і следства не 
выконваюць свае абавязкі, яны 
проста перасылаюць нашы 
скаргі з аднаго ведамства 
ў іншае. А Генпракуратура 
наогул умудрылася напісаць, 
што пытанні выбараў ім 
непадкантрольныя, усім 
павінна займацца Цэнтральная 
камісія. Гэта значыць, мы на 
Цэнтрвыбаркам скардзімся, а 
яны ўсе нашы скаргі туды ж і 
адпраўляюць! Замкнёнае кола!

Праваахоўныя органы 
выдатна разумеюць, што калі 
пачнуць расследаваць справу 
пра фальсіфікацыі падчас 
парламенцкіх выбараў, то людзі 
могуць па-рознаму сябе павесці, 
і тады будзе вялікі скандал з 
вялікімі наступствамі. Таму 
проста не дапускаюць, каб гэта 
стала магчымым.

– сяргей Іванавіч, а што 
вы думаеце наконт адзінага 

кандыдата?
– Па-першае, арганізатары 

праймерыз істотна скарацілі 
кола тых, хто можа 
ўдзельнічаць. Адна з умоў 
– чалавек, які ўдзельнічае 
ў праймерыз, павінен 
выступаць за выхад з АДКБ 
і выхад з Саюзнай дамовы. Я 
катэгарычна супраць, і лічу, 
што гэта проста глупства. 
Таму не магу падпісаць такія 
ўмовы.

Па-другое, у праймерыз 
удзельнічаюць у асноўным 
людзі правых поглядаў, 
лібералы. У іх свой парадак 
дня. На здароўе, хай працуюць!

Праймерыз можа мець сэнс 
толькі тады, калі людзі масава 
будуць у ім удзельнічаць. Я 
нядаўна чытаў, што правялі 
праймерыз у Гарадку. І 
там, акрамя партыйных 
актывістаў, прагаласавала аж 
тры ці чатыры чалавекі! На 
мой погляд, гэта правал… 
Калі б хоць 300–400 чалавек 
прыйшло, можна было б 
казаць, што людзям цікавы 
гэты працэс, а так…

Наогул, усё гэта мы ўжо 
праходзілі ў 2006 годзе, калі 
абіралі адзінага кандыдата. 
У нас таксама былі сустрэчы 
па рэгіёнах. Але тады значна 
больш людзей на сустрэчы 

прыходзіла, чым цяпер. 
Магчыма, трэба было правесці 
як праймерыз галасаванне 
сярод членаў сваіх партый, 
і адразу ўсё стала б ясна з 
адзіным кандыдатам, не трэба 
было б марнаваць рэсурсы.

У цэлым мне не падабаецца, 
што там адбываецца. 
Напрыклад, недапушчэнне 
той жа Канапацкай. Я не 
з’яўляюся апалагетам Ганны, 
але спачатку яе дапусцілі 
да збору подпісаў, а потым 
выкінулі ў выніку галасавання 
тых, хто ўдзельнічае ў 
праймерыз і прэтэндуе на 
ролю адзінага! Яны павінны 
былі хоць устрымацца 
ад гэтага галасавання па 
этычных меркаваннях. А так 
вельмі падобна на тое, што 
проста выкінулі канкурэнта. 
Для любой кампаніі не 
вельмі добра, калі пытанні 
вырашаюцца міжсабойчыкам.

Яшчэ раз хачу паўтарыць: 
сапраўдных выбараў у краіне 
няма, галасы людзей рэальна 
не лічаць. Таму адзіная 
магчымасць для апазіцыі – 
мабілізаваць свой электарат. 
А для гэтага трэба ісці на 
выбары з вельмі выразнымі 
і зразумелымі лозунгамі, на 
якія гэты электарат можа 
адгукнуцца. А адзінаму 
кандыдату прыйдзецца 
згладжваць вострыя вуглы, 
таму што ён павінен будзе 
адлюстроўваць інтарэсы ўсіх 
партый, якія за яго галасавалі. 
І для часткі людзей праграма 
адзінага кандыдата будзе 
проста непрымальнай.

Ды і няма пакуль, на 
мой погляд, такой сітуацыі, 
калі людзі гатовы галасаваць 
хоць за чорта лысага, абы не 
за Лукашэнку! Няма такіх 
настрояў сёння ў грамадстве.

– Што адказалі дэпута-
ты палаты прадстаўнікоў 
на прапанову вашай партыі 
дэмакратызаваць закон аб 
масавых мерапрыемствах?

– Гэта гарадская партый-
ная арганізацыя праявіла 
ініцыятыву. Але ім пакуль 
не даслалі адказ. Чакаем. Па 
вялікім рахунку гэты закон 
фактычна ўводзіць двай-
ное падаткаабкладанне гра-

мадзян. Мы ж з вамі ўжо 
заплацілі за працу міліцыі, 
медабслугоўванне, уборку. 
Мы плацім падаткі, і ўсе гэтыя 
службы ўтрымліваюцца за наш 
кошт. Чаму тыя, хто звяртаец-
ца з просьбай аб правядзенні 
масавай акцыі, павінны 
паўторна плаціць за тое ж 
самае? Гэта поўны абсурд! 
Тут няма ніякай эканомікі – 
чыстая палітыка! Сёння ці 
ледзь не 10 тысяч рублёў трэба 
заплаціць за адно мерапры-
емства, ясная справа, што з 
такімі расцэнкамі іх кожны 
месяц праводзіць не будзеш. 
Таму гэта проста абмежаван-
не правоў людзей на свабоду 
выказвання меркаванняў.

– сяргей Іванавіч, а як 
вы ставіцеся да заклікаў 
некаторых членаў апазіцыі 
падпісаць петыцыю аб 
спыненні будаўніцтва 
астравецкай аэс і забаро-
не імпарту электраэнергіі ў 
краіны еўрасаюза?

– Я не праціўнік атамнай 
электрастанцыі. І выступаю 
за тое, каб будаўніцтва ішло 
максімальна празрыста, каб 
быў міжнародны кантроль, 
выконваліся патрабаванні 
МАГАТЭ. Сёння, мне здаецца, 
так і адбываецца.

Я лічу, што адмова ад 
ядзернай энергетыкі – гэта 
няправільна.

– Як па-вашаму, ці можа 
петыцыя спыніць запуск 
аэс?

– Станцыя пабудавана і 
гатова да працы. І спыніць яе 
– гэта глупства. Трэба дама-
гацца, каб усё было бяспечна. 
А той, хто думае, што петыцы-
яй можна спыніць АЭС, – гэта 
людзі не з гэтага свету...

Ясна, што пасля падзей у 
Чарнобылі і шэрагу іншых ава-
рый яшчэ застаўся страх. Але 
цеплавыя станцыі выкідваюць у 
атмасферу ў сотні разоў больш 
усякай гадасці, чым тая ж АЭС. 
Іншая справа, што беларуская 
АЭС павінна мець вялікую 
ступень абароны ад магчымых 
катаклізмаў. Але я лічу, што 
ядзерная энергетыка – гэта крок 
у правільным кірунку.

Марына КОКТЫШ.

Неравнодушные
ЧЕЛОВЕК – ЧЕЛОВЕКу

СуД

СІтуаЦЫЯ

Антон Хадаковский и Егор 
Лаврусенко – учащиеся горно-хими-
ческого техникума, Диана Журавская 
– самозанятое лицо, Эльдар Валияров 
– рабочий одного из солигорских 
предприятий. Все они входят в костяк 
группы, которая собирает и достав-
ляет помощь, подарки детишкам и 
взрослым, находящимся под опекой 
государства в интернатах, приютах. 
Занимаются они этим на безвозмезд-
ной основе, внося каждый раз и свою 
лепту в виде материальных затрат.

Я встретилась с Антоном и 
Дианой после их вояжа с подарками в 
Городейскую вспомогательную школу-
интернат, что в Несвижском районе. 

– На сей раз в поездку отпра-
вились восемь человек, все жители 
Солигорска. Везли одежду, развиваю-
щие игры, канцелярские принадлежно-
сти, краски для рисования, игрушки, – 
рассказывает Диана. И добавляет, что 
этой поездкой они не совсем доволь-
ны, потому как планировали, что сре-
ди них будет и волонтер-парикма-
хер. – Модные стрижки ребятишкам 
сделала бы, но в последний момент у 
мастера причесок поехать с нами не 
получилось. 

Спрашиваю собеседников, как 
зародилась инициатива помогать 
интернатам и приютам. И что дви-
жет ими и их единомышленниками 
при осуществлении этого пусть и 
благородного, но хлопотного дела. 
Неужели мало своих забот?

Диана:
– В декабре 2019 года, когда атмос-

фера стала наполняться признаками 
приближающегося праздника, в голове 
завертелись мысли: что подарить на 
Новый год своим родным и близким, как 
придумать что-то  необычное, теплое, 
смешное, чтобы прощание со старым 
годом и встреча нового запомнились? 
И вдруг захотелось сделать что-то 
хорошее для тех, кто в силу обстоя-
тельств будет лишен этого праздни-
ка в кругу семьи. Прежде всего, конеч-
но, вспомнились детишки в приютах 
и интернатах. В соцсети солигорских 
автолюбителей я обратилась с предло-
жением собрать подарки и поздравить 
ребятишек одного из таких учрежде-
ний. Многие тогда меня поддержали. 
Мы быстро собрали вещи, скинулись 
на игрушки и вкусняшки, придумали 
программу поздравления, включая Деда 
Мороза. В социальный приют в Городее 
поехали тогда 15 человек. Дети получи-
ли подарки, надеюсь, мы их порадовали. 
И сами мы получили массу положитель-
ных эмоций. Вместе с детьми пели, 
танцевали, водили хороводы. После 
этого пришли к выводу, что будет 
хорошо и дальше заниматься этим 
делом.

Антон Хадаковский присоединил-
ся к волонтерской инициативе уже 
в январе 2020 года. Его друг Егор 
Лаврусенко рассказал, что через соц-
сети организуется помощь обитате-
лям домов-интернатов.

– Я решил тоже поучаствовать. 
Есть потребность что-то беско-
рыстно делать для других, особен-
но для тех, кто нуждается в такой 

поддержке. Опыт у меня уже есть: 
принимал участие в подобных акци-
ях, когда учился в церковной вос-
кресной школе. А в техникуме ходил 
поздравлять с Новым годом детей из 
солигорского приюта. Тогда деньги на 
подарки выделила организация БРСМ 
«Беларуськалия». Она же и органи-
зовывала посещение и поздравление 
ребятишек. 

Детишек в то время в приюте 
было около двадцати, в основном в 
возрасте от трех до семи лет. Они 
легко шли на контакт, радовались 
нам. Нет, впечатление несчастных 
не производили. Было видно, что 
согреты вниманием и заботой в их 
новом временном доме. 

По словам Антона, в городе 
известно, что Солигорскому приюту 
хорошо помогают местные предприя-
тия. А вот тем учреждениям, которые 
находятся в небольших населенных 
пунктах, где нет богатых спонсоров, 
приходится сложнее в материальном 
плане. Поэтому волонтеры пришли 
к выводу, что их помощь там будет 
более востребована. 

В январе 2019 года, рассказали 
Диана и Антон, в составе группы 
волонтеров посещали психоневро-
логический интернат в агрогородке 
Красная Слобода в Солигорском рай-
оне. Говорят, что подопечные интер-
ната были рады и подаркам, и обще-
нию. У волонтеров сложилось впечат-
ление, что руководство учреждения, 
его работники относятся к своим 
обязанностям с душой.

– Комнаты жителей интерна-
та уютные, хороший пищеблок. По 
отзывам людей, кормят их вкусно. 
И территория вокруг дома облагоро-
жена – клумбы, скамеечки, беседки. 
Есть участок с теплицами. Но в зда-
нии интерната необходим большой 
ремонт – прогнили потолки, трубы, 
нужно менять проводку, необходимы 
подъемники, чтобы опускать и под-
нимать лежачих больных – такие 
тоже там есть, – уточнила Диана.

Говорят, что в бюджете нет денег 
на основательный ремонт, нужны 
богатые спонсоры, – услышала я от 
Дианы и Антона. 

 Понятно, что средства на хороший 
ремонт интерната через местную соци-
альную сеть не соберешь. Люди делают, 
что могут: дают деньги на памперсы, 
вкусняшки, игрушки, на транспорт для 
посещения учреждений, на организа-
цию там праздников, делятся доброт-
ной одеждой и обувью…

С 22-летним волонтером 
Эльдаром Валияровым я разговари-
вала по телефону. Он заметил, что, на 
его взгляд, у многих людей заложено 
в душе быть человечными, добрыми. 

Эльдар Валияров добавил: 
несчастный ребенок – это укор взрос-
лому миру, и надо стремиться к тому, 
чтобы таких детей становилось как 
можно меньше. 

Солигорские волонтеры планиру-
ют очередную поездку. Адрес, куда 
направятся, пока еще уточняют. 

Лариса НАСАНОВИЧ.
Солигорск.

Ці зменшаць тэрмін 
анархістам?

27 сакавіка Мінскі гарадскі суд разгледзіць 
апеляцыйныя скаргі на прысуды прадстаўнікам 

анархічнага руху Мікіту Емяльянаву і Івану Комару.

Нагадаем, што 12 лютага 
суд Савецкага раёна Мінска 
асудзіў Емяльянава і Комара 
на сем гадоў пазбаўлення волі 
кожнага ў калоніі ўзмоцненага 
рэжыму.

Іх абвінавацілі ў тым, што 
яны кінулі лямпачку з чыр-
вонай фарбай у будынак 
Мінгарсуда, дзе ў той дзень 
павінен быў пачацца суд над 
Дзмітрыем Паліенкам, а пазней 
кідалі «кактэйль Молатава» 
ў дзверы ізалятара на вуліцы 
Валадарскага ў Мінску.

Беларускія праваабаронцы 
прызналі Емяльянава і Комара 
палітвязнямі і выступілі з патра-
баваннем неадкладнага перагля-
ду іх прысудаў, палічыўшы, што 
анархістаў пакаралі непрапар-
цыянальна зробленаму за іх 
погляды і перакананні.

Праўда, паводле некаторых 
прагнозаў, шанцы на тое, што 
Мінскі гарадскі суд хаця б 
зменшыць маладым людзям 
тэрмін зняволення, мініма-
льныя.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Хто зламаў 
тэхніку 
Зміцера 

Паліенкі?
Днямі малады чалавек 

падаў скаргу ў 
пракуратуру і Следчы 

камітэт з нагоды 
пашкоджання яго 

маёмасці.
Нагадаем, што Змітра 

паліенку прызналі вінаватым 
у асабліва злосным хуліганстве, 
яму вынеслі прысуд – 3 гады 
хатняй хіміі (абмежаванне волі 
без накіравання ў папраўчую 
ўстанову). Мінус год Змітру 
“скінулі” па амністыі.

Мінскі гарадскі суд 
пакінуў у сіле рашэнне раён-
нага суда, але, калі днямі 
Зміцер захацеў забраць сваю 
тэхніку, якая раней была 
канфіскавана для правядзен-
ня следчых дзеянняў па спра-
ве, то аказалася, што чатыры 
ноўтбукі і два тэлефоны зла-
маны.

“У такім стане я адмовіўся 
забіраць тэхніку і пакінуў яе ў 
судзе, якому прыйдзецца скласці 
акт, у сувязі з чым тэхніка не 
была забрана ўладальнікам, – 
кажа Зміцер. – Відаць, ламалі 
спецыяльна, як быццам білі аб 
сцяну. І гэта робяць людзі, якія 
павінны стаяць на варце закона!

Падаў скаргу ў праку-
ратуру і Следчы камітэт, 
пабачым, які будзе адказ па 
выніках праверкі”.

Сяргей НІКАНОРАЎ.
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Прощай, народный министр!Надзея ПУГАЕВА:
«Хачу, каб усе жылі так, як прэзідэнт  

расказвае з экрана тэлевізара...»

утратаПаЗІЦЫЯ

аКтуаЛЬНаЯ тЕМа

Пару дней назад  был на похоро-
нах бывшего министра сельского 
хозяйства и продовольствия Федора 
Мирочицкого. 

Федор Владимирович прожил дол-
гую и достойную жизнь. Уникальные 
человеческие и профессиональные 
качества дали редкий сплав лич-
ности, которую не просто уважали. 
Мирочицкого любили, и, пожалуй, ему 
с полным основанием можно присво-
ить титул народного министра. Если 
добавить, что Мирочицкий в начале 
1990-х был первым министром сельско-
го хозяйства независимой Беларуси, то 
могу ответственно сказать, что стране 
повезло, что в самом начале пути эту 
многострадальную отрасль возглавлял 
столь мудрый крестьянской мудростью 
человек. Нынешние конъюнктурщики 
ему и в подметки не годятся.

Федор Владимирович приложил 
руку и к моей судьбе. Когда в кон-
це августа 1991 года коллапсировала 
КПСС и я, заведующий отделом аграр-
ной политики ЦК КПБ, остался не у 
дел, Мирочицкий с ходу решил вопрос 

с моим трудоустройством. И не только 
моим, но и всех работников моего отде-
ла, как он нас, смеясь, называл, партай-
геноссе.

Последний раз я встретил Федора 

Владимировича где-то в середине янва-
ря в метро. Дав волю чувствам, мы 
жарко с ним обнялись. На мой баналь-
ный вопрос «Как дела?» он ответил 
со своей неповторимой улыбкой про-
сто: «Рак прицепился». Мы проехали 
несколько остановок и распрощались 
– Федор Владимирович направлялся в 
Боровляны.

Теперь, когда Мирочицкий ушел 
от нас, я думаю: как же мне повезло, 
что в моей жизни был этот незауряд-
ный человек, крестьянский сын, плоть 
от плоти белорусского народа. И как 
милостиво распорядилась судьба, даро-
вав встречу с Федором Мирочицким 
еще при его жизни. Ибо, расставаясь и 
глядя друг другу в глаза, мы понимали, 
что прощались друг с другом навсегда, 
и сердце мое сжималось от боли…

Спи спокойно, Федор Владимирович, 
наш народный министр! Пусть будет 
пухом тебе родная белорусская земля!..

Александр ЯРОШУК,  
председатель Белорусского 
конгресса демократических 

профсоюзов.

З 2003 года пенсіянерка 
са Слоніма Надзея Пугаева 
піша лісты А.Р.Лукашэнку 
са скаргамі на мясцовую 
ўладу. Але даўным-даўно 
Адміністрацыя прэзідэнта 
спыніла з ёю перапіску. І вось 
цяпер яна запісала зварот 
на відэа і размясціла яго на 
канале Youtub.

«Шаноўны Аляксандр 
Рыгоравіч, Вы – мой прэзідэнт. 
Да вас не дастукацца, лісты 
не даходзяць, «Прамой лініі» 
з народам у Вас няма. Можа, 
хоць зараз Вы мяне пачуеце...» 
– так пачынае свой зварот 
да прэзідэнта пенсіянерка са 
Слоніма.

Далей яна звяртае яго 
ўвагу на набалелыя праблемы. 
Так, многія прадпрыемствы ў 
горадзе ў заняпадзе, загублена 

сельская гаспадарка. Заробкі 
мізэрныя, а некаторыя наогул 
не маюць працы.

Надзея Пугаева абураец-
ца карупцыяй чыноўнікаў. 
Яна лічыць, што ў краіне 

несправядлівы падыход да 
налічэння пенсій.

А што творыцца ў меды-
цыне? Профільных дактароў 
не хапае, да некаторых з іх 
трэба за месяц запісвацца на 
прыём. Па Канстытуцыі ў нас 
бясплатная медыцына, а на 
справе за многае даводзіцца 
плаціць.

Ёсць мноства пытанняў і 
да ЖКГ... 

«Можаце мяне караць, але 
я Вам зла не жадаю, проста 
хачу, каб усе жылі варта і 
так, як Вы гаворыце з экра-
на тэлевізара», – завяршае 
Надзея Васільеўна свой зварот 
да Аляксандра Рыгоравіча.

Аляксей МІХАЛЁЎ.
На здымку: Надзея Пугаева 

зачытвае свой зварот да 
А.Р.Лукашэнкі.

Туризм в эпоху коронавируса:  
куда поехать?

Из-за эпидемии COVID-19 путешествия стали более опасными для здоровья, но и более дешевыми.
Ехать или не ехать? Вот в чем вопрос для всех, кто задумывается сейчас о предстоящем летнем отпуске 

или турпоездке в весенние праздники. С одной стороны, коронавирус. С другой – вызванное им 
снижение и даже обвальное падение цен на многие туристические направления и услуги. Как быть?

Возрастет роль 
горящих туров

«Путешествия уже 
стали одной из основных 
потребностей человека. 
Люди от путешествий 
не откажутся», – уверен 
профессор Мюнхенского 
университета Юрген 
Шмуде. Он изучает эко-
номику туризма и убеж-
ден: чтобы отпускники 
из-за эпидемии COVID-19 
полностью отказались от 
поездок, «должно еще мно-
го чего произойти».

А если такое произой-
дет? В любом случае вновь 
возрастет число туристов, 
бронирующих путеше-
ствия в самый послед-
ний момент, прогнози-
рует профессор Шмуде 
в беседе с агентством 
Reuters: «Многие выжи-
дают, наблюдая за рас-
пространением вируса, и 

будут принимать решение 
намного позже».

Поездки в 
Италию: какие 

регионы 
посещать не 
рекомендуют

При этом профессор 
не исключает, что будет 
спрос даже на Италию. 
Эта страна традицион-
но входит то в пятерку, 
то в тройку самых попу-
лярных в Германии зару-
бежных туристических 
направлений, однако 
ее северная часть ста-
ла крупнейшим очагом 
эпидемии COVID-19 в 
Европе. Но это вовсе не 
означает, что «немецкие 
туристы теперь вычер-
кивают всю Италию», 

утверждает профессор 
Шмуде и поясняет: «В 
Ломбардию они сейчас 
не поедут, но, скажем, 
к Сицилии это уже не 
относится».

Именно такой избира-
тельный подход рекомен-
дует немецким туристам 
и Министерство ино-
странных дел ФРГ, кото-
рое отвечает в Германии 
за предупреждения о 
поездках в опасные реги-
оны. Посещения других 
провинций, где не зафик-
сированы вспышки коро-
навируса, эксперты гер-
манского МИД опасными 
не считают. А вот ездить 
в Иран не рекомендуют. 
Это несколько противоре-
чит оценкам берлинского 
Института имени Роберта 
Коха, ключевого государ-
ственного учреждения, 
отвечающего в Германии 
за изучение инфекцион-

ных заболеваний и борьбу 
с ними.

Отдых на юге 
востребован 

всегда
А вот на других конти-

нентах, например в Азии, 
многим кажется, что сей-
час опасна вся Италия, а 
то и вся Европа, отмеча-
ет Юрген Шмуде. Но это 
обычное явление, хорошо 
знакомое по предыду-
щим кризисам, заверяет 
специалист по туринду-
стрии. «После аварии на 
атомной электростанции 
в японской Фукусиме мно-
гие европейцы не захотели 
лететь в Южную Корею, 
хотя это очень далеко 
от места катастрофы. 
А после вспышки лихорад-
ки Эбола в Центральной 
Африке многие немцы 
не полетели в Южную 
Африку», – перечисляет 
профессор.

Туристы не отказы-
вались от путешествий 
вообще, а просто гиб-
ко меняли направление. 
Юрген Шмуде убежден, 
что сейчас произойдет 
то же самое. При этом он 
сомневается, что распро-
странение по всему миру 
коронавируса приведет 
к тому, что туристы нач-
нут в массовом порядке 
отказываться от зарубеж-
ных поездок и предпочтут 
отдыхать в пределах своих 
стран. Тем более что сей-

час вирус распространяет-
ся везде.

«У туристов весьма 
короткая память: если 
эпидемия коронавируса 
пойдет на спад и станет 
реже появляться в заголов-
ках новостей, традицион-
но популярные направле-
ния довольно быстро вновь 
станут востребованны-
ми», – считает профессор.

Большие 
скидки

Существует некая 
красная линия, за кото-
рой туристы готовы пре-
небречь предполагаемым 
риском, уверен профессор 
Юрген Шмуде.

Правда, например, пока в 
Германии никакого крупно-
масштабного удешевления 
путевок и туров на летние 
месяцы не наблюдается. Но 
для этого еще просто рано. В 
Европе пока нет такого обва-
ла, как в Азии, где значитель-
ное число туристов до сих 
пор составляли китайцы.

По данным DW, в 
гостиницах индонезийско-
го острова Бали клиенты 
отменили 40 тысяч бро-
нирований. А корреспон-
дент Süddeutsche Zeitung 
в Гонконге сообщает, что 
номера в четырехзвездоч-
ных отелях в этом городе, 
одном из самых дорогих 
в мире, стоят сейчас при-
мерно 22 евро за ночь.

Разработкой вакцины против коро-
навируса SARS-CoV-2 занимаются мно-
гие исследователи. Но пока никто из 
них не может похвастаться успехами. 
Почему так происходит и что говорят 
сами ученые?

Кто занимается разработкой 
вакцины 

Помимо крупных исследователь-
ских центров, например Института по 
контролю и предотвращению вирусных 
заболеваний в континентальном Китае, 
ученые из Гонконга, США, Германии, 
Франции, Австралии, Канады и 
Израиля активно разрабатывают вак-
цину против коронавируса. Многие из 
этих проектов поддерживает CEPI – 
международное объединение по борь-
бе с эпидемиями, которое финансиру-
ется за счет государственных средств и 
частных пожертвований.

CEPI в настоящий момент выделяет 

деньги на проекты по разработке вак-
цины против коронавируса немецкой 
фирмы CureVac и двух американских – 
Inovio и Modern, а также на научные 
разработки Университета Квинсленда 
в Австралии, которые с конца февраля 
уже тестируют на животных.

Эти проекты также поддержива-
ют американские компании Dynavax и 
Glaxo Smith Kline, которые занимают-
ся разработкой адъювантов – комплек-
са веществ, используемых для усиления 
иммунной реакции при введении одно-
временно с иммуногеном.

Кроме проектов, финансируемых 
CEPI, о собственных разработках вак-
цины против коронавируса также объ-
явили американские компании Johnson 
& Johnson и Novavax, французская Sanofi 
и канадская VIDO-InterVac. В иссле-
дованиях, нацеленных на разработку 
вакцины, участвует ряд университетов 
Германии, Гонконга, Израиля, Канады и 
Великобритании.

Когда будет разработана 
вакцина против 
коронавируса

Отдельные группы экспертов заявля-
ют о своих амбициозных целях разрабо-
тать вакцину за пару недель. Немецкие 
ученые относятся к таким высказы-
ваниям критически. Эпидемиолог 
александер Кекуле, возглавляющий 
Институт медицинской микробиологии 
при университетской клинике в Галле, 
полагает, что вакцина против корона-
вируса поступит на фармацевтический 
рынок не ранее 2021 года, аргументируя 
это тем, что геномы коронавирусов под-
вержены быстрым изменениям.

Это подтверждено исследованием 
китайских ученых, которые установили, 
что существуют два типа коронавиру-
са SARS CoV-2: штамм s-COV и штамм 
l-Cov-2. Первый из них встречается 
гораздо чаще, второй является намного 

более опасным. Подвергающиеся изме-
нениям геномы коронавирусов являются 
причиной того, что до сих нет вакцины 
против привычных сезонных вирусов, 
вызывающих простудные заболевания. 
Они, кстати, тоже являются коронави-
русами, но менее опасными, чем SARS- 
CoV-1, SARS- CoV-2 и MERS.

Безопасность важнее,  
чем скорость

Ускоренной разработки и допуска 
вакцины против коронавируса на рынок 
фармацевтической продукции, как это 
было в случае с вирусом Эбола, ожи-
дать не приходится, потому что коро-
навирус гораздо менее опасен. Поэтому 
вопрос срочности менее актуален. Но 
широкая вакцинация населения означа-
ет, что множество здоровых людей полу-
чат прививку от коронавируса. И в этом 
случае, в отличие от вируса Эбола, как 
показали оценки рисков, лучше не торо-

питься с применением вакцины.
Здесь гораздо более важно исклю-

чить возможный вред от вакцинации, 
нежели в срочном порядке сделать при-
вивку от коронавируса всем здоровым 
людям, у которых крайне редко болезнь 
протекает в тяжелой форме.

К тому же уже есть медикаменты, 
чтобы излечить болезнь в случае, если 
она протекает тяжело. Один из таких 
препаратов был разработан и применял-
ся против вируса Эбола.

Как должна действовать 
вакцина 

Все составляющие вакцины против 
коронавируса разработаны на базе уже 
существующих. Некоторые из них при-
меняются в ветеринарии. Например, 
вакцина против MERS используется для 
лечения верблюдов.

Многие фармацевтические компании 
делают ставку на вакцину, которая помо-

гает организму вырабатывать неопасные 
вирусные белки. На них должна отреа-
гировать иммунная система. Она выра-
батывает антигены, которые борются с 
опасными коронавирусами. Такая вак-
цина, если ее когда-нибудь разработают, 
может производиться быстро и в боль-
ших количествах.

Другие производители делают ставку 
на то, чтобы вводить пациентам напря-
мую вирусные штаммы. Это традици-
онный способ защиты от инфекцион-
ных заболеваний. Нельзя исключать, что 
вакцина против коронавируса появит-
ся уже после того, как пандемия будет 
остановлена. Но может так быть, что за 
первой волной коронавируса последу-
ют и другие. Когда в северном полуша-
рии начинается весна и вирусы погиба-
ют, эпидемия может начаться в южном 
полушарии, где наступают холода. А 
осенью снова вспыхнуть там, где более 
холодный климат.

Когда появится вакцина против коронавируса?

НаШЫ За МЯЖОЙ

Еще у троих белорусов  
подтвержден коронавирус

Три пациента, кого можно назвать «контакты первого уровня», – то есть те,  кто общался с 
заболевшими, показали положительный результат анализа на РНК коронавируса. 

Если повторные тесты дадут 
положительный результат, то чис-
ло носителей РНК коронавируса в 
Беларуси вырастет до 9. 

На сегодняшний день речь идет 
о перепроверке результатов.

Вместе с тем министр Караник 
на пресс-конференции в Минске 
заявил, что ситуация с коронави-
русом в стране контролируемая.

Напомним: первый в стране паци-
ент, у которого выявлен коронавирус, 
– студент из Ирана – на сегодня уже 
выздоровел, его состояние удовлет-
ворительное, у пациентов в Витебске 
также признаков инфекционного про-
цесса нет, заявил Караник.

Почему приостановили 
госпитализацию?

В Беларуси регистрируется (как 
и ежегодно весной) повышение 
заболеваемости острыми респира-
торными заболеваниями. Именно 
из-за этого приостановлена плано-
вая госпитализация в некоторые 
отделения.

Хватит ли дезинфек-
ционных средств? 

В России запрещены к вывозу 
дезсредства, маски, спецкостюмы 
и т.д. Минздрав Беларуси также 
готовит постановление по порядку 
согласования вывоза дезсредств из 
страны.

В поликлинику –  
только в маске!

Масочный режим для медицин-
ских работников введен во всех 
учреждениях здравоохранения 
Беларуси.

Поберегите родителей!
«Поберегите своих престаре-

лых родителей, ведь даже обычный 
риновирус для пожилого челове-
ка очень тяжел. Что уж говорить 
о пневмонии и т.д. Не посещайте 
пожилых родственников, если вы 
сами болеете. Закажите доставку, 
чтобы они меньше ходили на рынки 
и в магазины. Помогите им перене-
сти этот  сезонный подъем заболева-

ниями как можно легче», – призвал 
министр здравоохранения.
Не допустить осложнений!

Протоколы по лечению корона-
вируса есть во всех странах, в том 
числе и в Беларуси. 

По словам Владимира Караника, 
основная задача – не дать развить-
ся осложнениям. Все необходимые 
лекарственные средства для лече-
ния болезни в Беларуси есть.

Белорусам, которые возвраща-
ются из стран, где зарегистрирован 
серьезный эпидемический подъ-
ем (Китай, Иран, Южная Корея, 
Италия), министр советует перей-
ти на лечебно-охранительный 
режим в течение 14 дней.

Всех, у кого пневмония, 
проверят на коронавирус

В Беларуси издан приказ, по 
которому все пациенты с тяжелы-
ми и среднетяжелыми пневмони-
ями будут проверены на наличие 
коронавируса.

Галина РУТ.

«Сітуацыя цяжкая…»
Паводле апошніх звестак, у Паўднёвай Карэі ахвярамі інфекцыі 

ўжо сталі больш за 50 чалавек, каля 7300 захварэлі.

«Масак дастаткова 
і попыт на іх 

знізіўся» 
Паводле афіцыйнай 

інфармацыі, зараз у аптэках 
Гродна знаходзіцца ў про-
дажы каля 19 тысяч масак, 
большасць з якіх марлевыя. 
На гэтым тыдні ў аптэкі гора-
да павінны даставіць яшчэ 
каля 30 тысяч штук. 

Афіцыйныя крыніцы 
паведамляюць, што зараз 
штодня ў аптэках вобласці 
раскупляюць каля 4 тысяч 
масак, і попыт на іх зніжаецца. 
Што тычыцца бальніц і 
іншых медустаноў, паводле 
афіцыйных дадзеных, зараз 
запасы ў клініках складаюць 
больш за 250 тысяч штук. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.

Мясцовыя ўлады адзначаюць, 
што больш за 60 працэнтаў пацвер-
джаных выпадкаў заражэння карана-
вірусам звязаны з рэлігійнай сектай 
“Сінчхонджы” ў горадзе Тэгу, у якім 
пражываюць больш за 2,4 мільёна 
чалавек.

Напярэдадні ўрад вырашыў выдат-
каваць каля 10 мільярдаў долараў на 
барацьбу з эпідэміяй, а таксама на пад-
трымку грамадзян і бізнесу, каб мінімі-
заваць наступствы для эканомікі.

Беларуска Ганна Шмагун 
прайшла навуковую стажыроў-
ку ў Карэі, пасля чаго паступіла ў 
аспірантуру Інстытута навукова-
тэхнічнай інфармацыі. Вучыцца ў 
горадзе Тэджон, які лічыцца наву-
кова-тэхнічнай сталіцай Паўднёвай 

Карэі. Тэджон – пяты па велічыні 
горад у краіне, тут пражывае каля 
паўтара мільёна чалавек.

“Эпідэмія, безумоўна, паўплывала 
на жыццё людзей у Карэі ў цэлым і ў 
нашым горадзе ў прыватнасці, – распа-
вядае Ганна. – Сітуцыя на самай справе 
вельмі цяжкая і небяспечная. Напрыклад, 
навучанне ва ўніверсітэтах паўсюль 
спынілі, заняткі абяцалі пачаць толькі 
з 16 сакавіка. Аднак, напрыклад, мне ў 
навуковы інстытут патрэбна хадзіць 
кожны дзень.

Людзі, натуральна, хвалююцца, 
але стараюцца быць дысцыпліна-
ванымі і не панікуюць. Усе спадзяю-
цца, што ў хуткім часе медыкі пера-
могуць гэтую хваробу”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

рЭГІЁН

ЕСтЬ ВОПрОС!ОФИЦИаЛЬНО
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Калі рыльца 
ўласнае ў пушку, 
не давайце волі 
кулаку 
У Віцебску 43-гадовы дзяцюк 
вырашыў пакараць кіроўцу 
маршруткі, якая не спынілася на 
прыпынку. Дзяцюк злавіў таксі, 
дагнаў маршрутку і ўдарыў кіроўцу 
па твары. Аднак судзіць «мсціўца» 
будуць не толькі за хуліганства. 
Падчас вобшуку ў яго дома была 
знойдзена марыхуана…

За крыўду ўрэзаць аплявуху
Усім нам хочацца парой.
Аднак ці не хапае духу
(Не кожны з нас усё ж герой),
Ці выхаванне не такое,
Каб без разваг нанесці ўдар
І каб уласнаю рукою
Паквэцаць трохі чыйсці твар.
Дзяцюк бескампрамісны гэты
Якраз героем быў, бадай,
І мысліў ён, як зэк адпеты:
«Пакрыўдзілі? У морду дай!»
Кулак ягоны – быццам камень,
Не трэба нават і кастэт.
Дык і махаў ён кулакамі,
Дзе трэ было і дзе не след.
Што на расправу вельмі хуткі,
Было напісана на лбе.
Аднойчы і шафёр маршруткі
«Геройства» зведаў на сабе.
Маршрутка праляцела міма
Прыпынку, дзе стаяў «герой».
Не ўгледзеў дзецюка магчыма,
Шафёр,
Не ўчуў каманды «стой!».
Само сабою, абурыла
«Нахабства» тое дзецюка.
– За гэта трэба біць у рыла,
Прычым пры ўсіх, не спадцішка! –
Раздаўся гнеўны крык ягоны. –
Пры людзях мне адказ дасі! 
Пашанцавала: для пагоні
Дзяцюк як бач злавіў таксі.
Зусім не дзіўна, што дагналі
Маршрутку хуценька яны:
Таксіст паўдзельнічаў у «ралі»,
Бо атрымаў тарыф двайны.
Шафёр маршруткі цяпнуў гора –
Напэўна, лечыцца бядак:
Дзяцюк за грудзі ўзяў шафёра,
Яму ўвагнаў у твар кулак…
І для «героя» вынік горкі,
Бо не чакай дабра ад зла:
Міліцыя падчас разборкі
У доме вобшук правяла.
А там была марыхуана,
Што прыхаваў у тайніку.
І з-за таго зусім пагана,
Канешне, будзе дзецюку.
Прарокам я часова стану
Наконт усіх яго праблем:
Год упякуць як хулігану,
За наркату дабавяць сем.
                  * * *
А вывад мой зусім кароткі
(Скажу не толькі дзецюку):
Качаць правы не варта ўсё-ткі,
Як рыльца ўласнае ў пушку…

КаЛОНКа  
аЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

п о Ш т а

ПаЗІЦЫЯХОЧу СКаЗатЬ!

ПОГЛЯД

Почему я возвращаюсь  
в политику

Не рамантаваць 
трэба, а зносіць!

З’явілася інфармацыя, што ў 
Магілёве мясцовыя ўлады вырашылі 
адрамантаваць за 72 тысячы долараў 
помнік Леніну на галоўнай плошчы 
горада. Як быццам няма куды грошы 
ўкладваць!

Колькі казана-пераказана пра тое, 
што не трэба ўвекавечваць памяць пра 

бальшавіцкіх правадыроў, якія залілі 
крывёю велізарныя абшары, у тым ліку 
і Беларусі. Чым хутчэй яны будуць зва-
лены з пастаментаў, тым святлей стане ў 
галовах нашых людзей, якіх афіцыйная 
прапаганда па-ранейшаму імкнецца 
трымаць у палоне савецкіх догм.

Леанід ГУБСКІ.

В стране надвигается оче-
редная политическая кампа-
ния – президентские выборы. 
Перед каждым из нас вста-
ет вопрос: какую позицию 
занять? Наблюдать за всем со 
стороны или все же активно 
включиться в общественный 
процесс?

Понятно, действовать в 
одиночку бессмысленно, нуж-
но примыкать к каким-то 
силам, но они у нас не очень-
то вырисовываются. Какое-то 
время я наблюдал за теми, кто 
называет себя оппозицией, и 
теми, кто придумал такую, на 
мой взгляд, игру, как прайме-
риз. Уже одно иностранное 
словечко многих отпугива-
ет, а когда начинаешь вду-
мываться глубже во все, что 
затевают ребята, то нет ника-
кого желания идти на сбли-
жение с ними. Далеки они от 
народа, по большому счету 
не знают, что волнует людей, 
что им нужно. Мало кричать 
«Лукашенко, уходи!», необхо-
димо объединить их, сплотить 
вокруг того, кто покажется им 
настоящим лидером, кто дей-
ствительно сможет повести за 
собой не сто человек, а мил-
лионы, гарантировать благо-
получие нации и страны не 
через тридцать-сорок лет, а в 
ближайшей перспективе.

С кем я буду действовать в 
одной команде – определюсь 
по мере окончательного выяс-
нения позиции политических 
партий, общественных дви-
жений, других альтернатив-
ных нынешним властям сил. 
Но уже теперь я четко знаю: 
в стороне от того, что будет 
происходить в стране нака-
нуне президентских выборов, 
не окажусь. От меня, от всех 
нас зависит судьба Беларуси, 
будущая жизнь наших детей. 
Если ничего не менять, то 
проблемы, которые имеем 
сегодня, перерастут в настоя-
щее бедствие.

Скажу честно, с головой 
окунуться в политику меня 
подталкивают печальные реа-
лии, с которыми сталкиваюсь 
не первый год. Живу я под 
Минском, в Фаниполе, кото-
рый называют спутником сто-
лицы. Почему в этом малень-
ком городке творится много 
безобразий? Потому, что те 
властные структуры, которые 
сформированы, прямо скажу, 
под лукашенковский заказ, не 
способны как следует руково-
дить городом, своими мето-
дами работы не способству-
ют его развитию, повышению 
уровня жизни местного насе-

ления. Фактов, подтверждаю-
щих это, пруд пруди.

Так, еще в конце 2018 года 
республиканское унитарное 
предприятие «Белтелеком» 
занялось прокладкой волокон-
но-оптических линий связи в 
микрорайонах «Северный» и 
«Южный». Под чьим контро-
лем все это должно делаться? 
Конечно, под контролем горис- 
полкома, его чиновников. 
Но, похоже, качество работ 
«Белтелекома» их абсолютно 
не волнует. За несколько меся-
цев в городе прокопали тран-
шеи общей длиной примерно 
30 километров, уничтожив 
во многих местах деревья, 
кустарники, газоны, проез-
жую часть улиц. Я обратился 
к председателю горисполкома 
Владимиру Кореневичу: мол, 
как же так, почему все дела-
ется через пень-колоду? Он 
ответил, что, согласно ордеру 
на раскопки, строители долж-
ны все привести в порядок. Но 
шли дни, недели, месяцы, а на 
многочисленные жалобы жите-
лей никто как следует не реа-
гировал. Хотя местная власть 
обязана была вникнуть во все 
нюансы, но она слепо шла на 
поводу у «Белтелекома».

Я, простой гражданин, 
объявил войну безобразиям, 
которые творили подрядные 
строительные организации. 
А вот тот же председатель 
Фанипольского горисполкома 
Владимир Кореневич, судя по 
его действиям, занял другую 
позицию. Для него главное 
было не ударить лицом в грязь 
перед начальством. Зная, что 
по улице Зеленой должен про-
езжать председатель облис-
полкома, он тут же предпри-
нял все, чтобы по обочинам 
ее траншеи были засыпаны и 
проведена планировка с посе-
вом трав. Может, заняться 
благоустройством этой улицы 
вынудило его и то, что на ней, 
когда она была страшно рас-
копана, погибла в темноте под 
колесами машины молодая 
женщина.

Казалось бы, порядок дол-
жен быть наведен на всех ули-
цах городка. Но где там!.. Шло 
время, а никто и не думал 
засыпать траншеи в других 
местах. Вместо того, чтобы 
должным образом повоздей-
ствовать на горе-строителей, 
председатель горисполко-
ма лишь созерцал, по сути, 
потворствуя бесхозяйственно-
сти. Мне пришлось выйти на 
начальника инспекции депар-
тамента контроля и надзора за 
строительством по Минской 

области Ивана Лопатика, но 
он объяснил, что это не их 
компетенция, всеми вопроса-
ми должен заниматься гори-
сполком.

В безразличии к проис-
ходящему местных чинов-
ников я убеждался не раз. 
Представляете, с трех сторон 
моего участка были прорыты 
траншеи, уложены кабели, но 
затягивались на месяцы сроки 
проведения благоустройства. 
В один из дней я приезжаю 
домой и вижу: начали рыть 
уже с четвертой стороны, той, 
где расположен вход в дом и 
въезд во двор. Поскольку я 
знал, что по проекту уклад-
ка кабеля в этом месте не 
предусмотрена, поднял шум. 
Вместо того чтобы извинить-
ся, исправить ошибку, бра-
коделы решили взять меня 
испугом. Когда я «забаррика-
дировал» их технику своими 
машинами, они обратились в 
Дзержинский райотдел мили-
ции. Тут как тут появились 
местный участковый, какой-
то майор, сотрудники вневе-
домственной охраны… Моя 
93-летняя мать, пережившая 
голод и холод, потерявшая в 
годы войны родственников, 
была потрясена происходя-
щим. Мы с нею тогда все же 
выстояли. На следующий день 
траншею длиной в двадцать 
метров выкопали в другом 
месте.

Нет, я не свой интерес 
отстаиваю. Я переживаю за 
то, чтобы в нашем Фаниполе 
всё делалось по-хозяйски, ра- 
зумно, с учетом бережливого 
отношения к каждой народной 
копейке. Сколько, вы думае-
те, стоят работы по рекуль-
тивации тридцатикиломе-
трового участка траншейной 
трассы? Естественно, сотни 
тысяч рублей. И я обратился 
к председателю горисполкома 
с жалобой, в которой напи-
сал, что нужно потребовать от 
РУ «Белтелеком» выполнить 
все работы согласно проекту, 
предоставить для ЖКХ испол-
нительную съемку кабелей по 
всей трассе, так как кое-где их 
уложили над сетями канали-
зации, водо- и газопроводов. 
Заодно пусть «Белтелеком» 
выплатит деньги тем гражда-
нам, которые сами засыпали 
траншеи и рекультивировали 
земельные полосы.

Ответ за подписью 
В.Кореневича пришел на сле-
дующий день. Он сообщил, 
что моя жалоба отправлена 
на рассмотрение в РУЭС РУП 
«Белтелеком» г.Дзержинска. 

Оттуда я ответа до сих пор не 
получил. Зато мелкую пакость 
все же поимел. 10 декабря 2019 
года узнал, что по договору 
на услуги электросвязи мой 
дом подключат только через 
три месяца, то есть в мар-
те. Специалист Н.Касилович 
сказала, что такое указание 
дало начальство. С трудом, но 
отвоевал свое право на предо-
ставление мне услуг электро-
связи без затягивания на дол-
гое время.

Замечу: те работы, кото-
рые по проекту должны 
выполняться в течение шести 
месяцев, порой затягиваются 
на полтора года. Так было с 
реконструкцией коммуни-
каций на перекрестке улиц 
Шульги, Комсомольской и 
Купалы. Движение транспор-
та постоянно перекрывалось, 
а это въезд в город со сторо-
ны Бреста и Минска. Когда 
строители пошли на откро-
венный брак, укладывая ниж-
ний слой асфальта по неспла-
нированному и не уплотнен-
ному основанию, я обратился 
к руководству горисполкома. 
Кореневич сказал, что работы 
на объекте контролирует  УКС 
Дзержинского района, его 
начальник Василий Гревцов 
приедет и во всем разберется. 
Когда в течение четырех дней 
он не появлялся, я позвонил в 
Госстройнадзор И.В.Лопатику. 
После чего на стройке смени-
ли прораба, начали вырезать 
некачественно уложенный 
асфальт, повторно уплотнять 
основание и дальше делать все 
как следует. Хотя для этого 
пришлось вступать в острый 
разговор с председателем 
Дзержинского райисполкома 
Н.И.Артюшкевичем.

О том, что творится в 
нашем Фаниполе, я мог бы еще 
много рассказать. Но и так 
понятно: сегодняшние власти 
не соответствуют требовани-
ям времени, их нужно менять. 
Вот почему я спустя двадцать 
пять лет решил вернуться в 
политику (активность про-
являл еще будучи студентом 
академии). Надеюсь, на мно-
гие вопросы мы, гражда-
не страны, получим ответы 
уже в период президентских 
выборов. Я намерен активно 
включиться в эту политиче-
скую кампанию, призываю 
таким же образом поступить 
и вас, уважаемые читатели 
«Народной Воли».

Владимир УСЕНЯ, 
житель г.Фаниполя 

Дзержинского района.

Если работаешь дистанционно…

Яшчэ Зянон Пазьняк  
казаў пра 

дыверсіфікацыю крыніц 
пастаўкі энерганосьбітаў!

Але тады яго ніхто і слухаць не 
хацеў. А сёння раптам у Беларусі акту-
альным стала пытанне дыверсіфікацыі 
крыніц пастаўкі энерганосьбітаў. 

Трэба адзначыць, што яно ўзнікла 
не сёння і не ўчора. Пра гэтую пра-
блему дэпутаты ад фракцыі БНФ 
казалі ў Вярхоўным Савеце яшчэ ў 
1990–1991 гадах. Яна ўздымалася на 
адмыслова арганізаваных Народным 
фронтам абмеркаваннях, дарэчы, 
з удзелам прадстаўнікоў Украіны. 
Тады ж згадвалася пра нафтаправод 
Адэса–Броды і балтыйска-чарнаморскі 
нафтавы калектар. Пра гэта неадна-
разова выказваўся ў сваіх публічных 
выступленнях Зянон Пазьняк. Гэтая 
ідэя знайшла сваё адлюстраванне ў 
Статуце БНФ 1993 года. У раздзеле 
«Задачы дзяржаўнай эканомікі» было 
запісана: «БНФ выступае за неад-
кладную пераарыентацыю Беларусі 
на пастаўкі энерганосьбітаў ад розных 
пастаўшчыкоў, што канкурыруюць паміж 
сабой. БНФ падтрымлівае ідэю стварэння 
балтыйска-чарнаморскага мерыдыяльна-
га нафтавага калектара, які дазволіў бы 
краінам рэгіёна карыстацца пастаўкамі як 
з поўначы, гэтак і з поўдня» (Праграма 
і Статут Беларускага Народнага 
Фронту «Адраджэнне», Мінск, 30 мая 
1993 г., с.14).

Тады ніхто – ні саветызаваная боль-
шасць заканадаўчага органа, ні дзей-
ная выканаўчая ўлада – нават чуць не 
хацелі пра гэткую «ерась». Прыўладныя 
вярхі не ўяўлялі сабе, як гэта мож-
на хоць трохі адарвацца ад братняй 
Расіі, каб быць крыху самастойнымі. І 
вось не мінула і трыццаці гадоў, амаль 
паловы свядомага жыцця чалавека, як 
мы зноў чуем пра «даўгатэрміновыя 
альтэрнатыўныя крыніцы сыравіны», 
гэтым разам на найвышэйшым 
дзяржаўным узроўні. Кіраўнік дзяр-
жавы бадай што ўпершыню публічна 
прызнае папамылку: «... мы самі 
вінаваты, не дыверсіфікавалі ў свой 
час пастаўкі нафты (...). І мы маглі 
б, пастаўляючы з альтэрнатыўных 

крыніц нафту па трубе Адэса–Броды, 
дамовіўшыся з краінамі Паўднёва-
Заходняй Еўропы, разам працаваць і 
пастаўляць нафтапрадукты на гэты 
рынак. (...) Мы можам цалкам узяць і 
разам працаваць з Эстоніяй, Латвіяй, 
Літвой плюс Беларусь, плюс іншы 
рынак, калі гэта будзе патрэбна. У 
Наваполацку перапрацоўваць нафту 
і прадаваць паўночным нашым сусе-
дзям. (...) Я ўжо сказаў, што каля 40 
працэнтаў, можа быць, 50 працэнтаў 
будзем, як раней, купляць нафту ў Расіі 
(калі Расія захоча), калі канчаткова 
дыверсіфікуемся. А па 30 працэнтаў 
можам купляць з партоў Балтыкі і з 
Адэсы. Гэта будуць тры крыніцы. Мы 
цалкам па пастаўках нафты можам 
дыверсіфікавацца. (...) Ёсць пытанні па 
прапрацоўцы паставак (трубы няма) 
з балтыйскіх партоў. Дык гэта ж не 
праблема пабудаваць» («СБ. Беларусь 
сегодня», 4 сакавіка 2020 г., №43, с.1–2).

Хто жадае, можа спраба-
ваць знайсці сэнсавае адрознен-
не паміж праграмай БНФ 1993 года, 
датычнай дыверсіфікацыі паста-
вак энергарэсурсаў, і сённяшнімі 
выказваннямі кіраўніка дзяржавы. 
Дадам толькі, што цягам мінулых гадоў 
тая ж самая думка шматразова выказ-
валася эканамістамі і палітыкамі ў 
спецыяльных даследаваннях, аналізах 
гаспадаркі, а таксама ў сродках маса-
вай інфармацыі. І нагадаю, што за тры 
дзясяткі гадоў можна было б пабуда-
ваць не адзін і не два нафтаправоды. 

Каб пазбегнуць шматслоўнага 
каментарыя, скажу коратка. Добра, што 
дайшло. Дрэнна, што даходзіць толькі 
тады, калі прыпячэ. Бо палітычны розум 
і навуковыя веды адрозніваюцца ад про-
стага побытавага досведу і агульнавя-
домага «хаджэння ад жыцця» тым, што 
даюць магчымасць прадбачыць аддале-
ную перспектыву і зберагаюць час, які 
мінае беззваротна.

Юрый ВАШКЕВІЧ.
Мінск.

Я супраць русіфікацыі!
рЭЗаНаНС

Паважаная рэдакцыя 
«Народнай Волі»! З цікавасцю 
прачытаў артыкул Вячаслава 
Сасноўскага «Здаровы дух і душа 
– здаровае цела!», апублікаваны 
12 лістапада мінулага года. 
Уражаны глыбінёй меркаванняў, 
логікай аўтара, гатовы 
падпісацца пад кожным яго сло-
вам. І сам хачу выказацца ў пра-
цяг тэмы.

Доўгія гады марксісцка-
ленінская філасофія вучыла нас, 
што быццё вызначае свядомасць. 

Але наша фізічнае цела і ўсё 
матэрыяльнае вакол нас – не веч-
нае, рана ці позна разбураецца. 
Дык як яно можа нешта вызна-
чаць? Вечная душа, менавіта яна 
і павінна быць тым краевуголь-
ным каменем, на якім грунтуец-
ца наша быццё. Я цалкам згодны 
з айцамі царквы: чалавек, думай 
пра выратаванне душы!

Згодны і з тым, што ўрокі 
ў школах павінны пачынац-
ца з малітвы. Але неабходна 
ўлічваць, што ў Беларусі ёсць 

праваслаўныя, каталікі, пра-
тэстанты, іудзеі, мусульма-
не. У кожнага свая вера. Таму 
пад агульным лозунгам «Бог 
ёсць любоў» кожны мае права 
маліцца па-свойму.

Я не магу пагадзіцца з 
пазіцыяй РПЦ, што богаслужэнні 
ў праваслаўных храмах павінны 
адбывацца толькі на стара- 
славянскай або рускай мове. А 
чаму ў Беларусі не на белару-
скай? Вось касцёл перабудаваўся 
і вядзе службы ў асноўным 

па-беларуску, і гэта варта павагі. 
Чаму ж праваслаўны беларус не 
можа чуць казань у царкве на 
мілагучнай матчынай мове?

Мой бацька беларус, я 
бываў у Расіі, і мне расійская 
глыбінка таксама дарагая, як і 
беларускія Горкі, дзе вырас, як 
і Смаргонь, куды трапіў павод-
ле размеркавання і дзе прайшло 
ледзь не ўсё жыццё. Я навучаўся 
ў рускай школе, затым быў сту-
дэнтам сельгасакадэміі – усё на 
рускай мове. Нас зрусіфікавалі 

без нашай згоды, але не канчат-
кова! Я цалкам падтрымліваю 
д умк у В.Сасноўскага: 
«Інтэрнацыяналізм – гэта адно, 
а русіфікацыя – зусім іншае». Я 
супраць русіфікацыі!

Я намагаюся успомніць мат-
чыну мову, размаўляць на ёй, 
спрабую пісаць на ёй вершы. І 
веру, што яна адродзіцца і зойме 
годнае месца ў Беларусі.

Уладзімір Рыгоравіч 
КАЛАНЦОЎ.

Вёска Расла Смаргонскага раёна.

ВОПрОС–ОтВЕт

Наш читатель из Светлогорска Николай антоненко обратился в 
«Народную Волю» с вопросами: «Мой внук хочет работать репетитором 
дистанционно, то есть через интернет. Он узнал, что в таком случае кли-
ентов поставляет фирма или компания, они же и налоги платят. Правда, у 
того, кто трудится дистанционно, отпуска нет, как и выходных, больнич-
ный лист не оплачивается, для женщин декретный отпуск не предоставля-
ется. Плата за работу – минимальная. Гарантии, что это время работы 
войдет в стаж для начисления пенсии, нет, хотя обещают, трудовую книж-
ку не забирают (она у внука есть), как это делают обычные предприятия.

Коль работа легальная, то фирма или компания также легальные: имеют 
лицензию, платят налоги, согласно законодательству. А значит, и соци-
альная защита должна быть такой же, как у всех работающих граждан 
Беларуси.

Хотелось бы прочитать в «Народной Воле»: как наши законы квалифици-
руют этот вид трудовой деятельности? Узаконена ли дистанционная рабо-
та? Если нет, то когда это будет сделано? По каким правилам устанавли-
вается размер зарплаты тем нанятым работникам, которые трудятся по 
интернету? Это важно знать, чтобы не оказаться жертвой мошенников».

Комментарий юриста
– С 28 января 2020 года вступила в силу новая 

редакция Трудового кодекса, главой 25-1 которой 
впервые на законодательном уровне урегулиро-
ван труд работников, выполняющих дистанци-
онную работу, – объясняет правовой инспектор 
труда профсоюза РЭП Леонид СУДАЛЕНКО. – На 
работников, выполняющих работу вне места сво-
его нанимателя, распространяются все гарантии 
законодательства о труде, в том числе предостав-
ляются отпуска, выходные дни, декретные отпу-
ска, оплачиваются больничные листы.

В день принятия на работу наниматель обязан 
издать и ознакомить работника с приказом о при-
еме на работу, оформить ему трудовую книжку и 
заключить трудовой договор, в котором прописы-
ваются все особенности дистанционной работы, 
в том числе и размер оплаты труда, на который 
каждый из нас соглашается самостоятельно.

Что касается размера заработной платы, то 
для такой категории работников нет исключе-

ний. В стране установлен размер минимальной 
заработной платы, меньше которой ни один 
наниматель независимо от формы собственности 
не имеет права платить наемным работникам. 
Сейчас она установлена в размере 375 рублей при 
40-часовой рабочей неделе. Максимальный раз-
мер оплаты труда не установлен. Иными словами, 
как стороны трудового договора договорятся, так 
и будет оплачиваться дистанционный труд. 

Что касается страхового стажа, то все нани-
матели на территории нашей страны из каждого 
начисленного наемному работнику рубля отчис-
ляют в Фонд социальной защиты 35 копеек (35 
процентов). Следовательно, такая работа обяза-
тельно войдет в стаж для начисления пенсии. 

Важно помнить одно: только официальное 
трудоустройство с выполнением перечисленных 
гарантий позволит работнику не стать жертвой 
недобросовестных нанимателей. 

Леонид СУДАЛЕНКО,  
правовой инспектор труда профсоюза РЭП.
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Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый   перелом
(Продолжение. Начало в №№18,19.)

Работать, работать и еще раз работать!
«Даже слово «терпимость» не должно быть терпимым. 

Никто не имеет права терпеть другого».
тобиас. Из письма 1839 г.

«Юность – не пора жизни, а свойство ума».
ульман. «с высоты ума»

Когда тебе только двадцать восемь, за спиной пять лет успешного 
директорского стажа и на тебя не написано еще ни одной анонимки – 
можешь считать себя вполне состоявшимся руководителем. Если же у 
тебя при этом хорошая семья и ты здоров – то и вполне счастливым 
человеком. Именно таким я себя и чувствовал. Минск уже перестал 
быть для меня самоцелью. Цели стали более конкретными – посещение 
театров, выставок, музеев да и просто ресторана, встречи с друзьями. Все 
это было и доступно, и в пределах досягаемости. Жизнь радовала, шла 
поступательно и по восходящей линии. А вот и очередное предложение: 
возглавить уже среднюю школу. Правда, находящуюся подальше, но зато 
только что построенную на берегу озера. Кроме того, она располагалась в 
«перспективной» деревне, в самом центре богатого совхоза.

Несмотря на то, что мы очень привязались к этому месту, полюби-
ли наши леса со знакомыми грибными тропинками и, конечно, людей, 
с которыми расставаться было тяжелее всего, – выбор был очевиден. 
Захотелось отдельной квартиры, надо было воссоединять семью. 
Жена металась между мной и дочкой, которую воспитывала бабушка, 
так как в нашей деревне не было детского сада. Мы мечтали родить 
сына. Короче, хотелось всего того, что хочет любой нормальный чело-
век в этом возрасте.

В новой школе я сменил предшественника – очень симпатичного 
человека среднего возраста. Этот бывший директор школы провинился 
тем, что пил больше, чем можно, и, как оказалось, не с тем, с кем нужно.

Девять лет работы в этой школе стали новой ступенью в моей дея-
тельности. Жизнь была перенасыщена не только ежедневным трудом, но 
и событиями, о которых едва ли можно забыть. Они и по сегодняшний 
день помнятся мне во всех подробностях. Я хочу о них рассказать.

Успех директора школы на селе всегда был основан, я сказал бы, на 
личных отношениях с директором совхоза. И в меньшей степени – с 
председателем сельского совета. Если в начале моей работы директор 
совхоза по старой привычке старался отбиться от настырного руково-
дителя, свалившегося на его седую голову, ничего не стоящими подач-
ками для школы, то вскоре сменивший его молодой директор, такой 
же, как я, трудоголик, стал моим другом и помощником. Я отвечал 
ему тем же. Мы вместе играли в волейбол, посещали фермы, бывали 
на полях, вместе отмечали праздники.

В результате я скоро знал всех коров и быков на фермах не хуже, 
чем он. Со своей стороны, Валерий был посвящен во все школьные 
проблемы. Эта взаимная подпитка шла на пользу обоим. Школа полу-
чала от совхоза жилье, стройматериалы и другую разнообразную 
помощь. Дети в свою очередь работали на фермах и полях. Поэтому 
обычная нехватка рабочей силы, особенно во время уборочных работ, 
директора хозяйства не волновала: учителя и сотни детей по первому 
зову включались в производственный процесс.

Первый запомнившийся мне случай произошел в самом начале моей 
работы. Однажды вечером, как обычно, я задержался у себя в кабинете. 
Вдруг ко мне влетает бледная как смерть уборщица с криком: «Ученика 
убили!» На ватных ногах, в полусознательном состоянии я пошел за ней 
в туалет. На полу лежал учащийся выпускного класса – шестнадцатилет-
ний парень, сын учительницы нашей школы. К счастью, он уже «ожил» 
самостоятельно, а когда мы поднялись с ним ко мне в кабинет, его физи-
ческое состояние было вполне сносным.

«Кто?» – только это я хотел услышать от него, так как было ясно, 
что его ударили. И он, не задумываясь, назвал фамилию однокласс-
ника. Попросив никому ни о чем не говорить, я еле дождался утра. 
Как только «преступник» появился в школе, его попросили зайти к 
директору. Хочу пояснить, что пострадавшего в классе не любили. Он 
был заносчив, всегда увиливал от различных поручений, чуть что – 
бежал жаловаться маме. Короче говоря, в каждом классе есть такие 
ученики. Поэтому то, что его ударили, я мог понять. И все же не было 
сомнений, что совершен недостойный, недопустимый поступок. А 
вот то, что его бросили в бессознательном состоянии, – этому вообще 
никаких оправданий не было.

Наконец оба у меня. Пострадавший сидит, как и положено, предпо-
лагаемый виновный стоит. Как можно спокойнее я попросил второго:

– Расскажи мне, что вчера произошло в школьном туалете.
На это он довольно развязно мне ответил, при этом с явным удо-

вольствием посмотрев на «жертву»:
– Говорят, кто-то с кем-то подрался…
Такая наглость окончательно вывела меня из равновесия, и я 

совершил несколько действий, которых стыжусь по сей день. Я встал, 
подошел к двери и закрыл ее на ключ. Потом снял ремень и, повернув-
шись к, как мне казалось, виновному, холодно сказал:

– Я сейчас начну тебя бить, но хочу, чтобы ты знал: если ты пожа-
луешься, я буду все отрицать, и, будь уверен, мне поверят!

Вообще говоря, методы Макаренко не были характерны для меня. 
Но в этот момент я был настолько убедителен, что он тут же назвал 
имя парня, который, как вскоре выяснилось, действительно ударил 
по шее одного из дерущихся, неожиданно появившись сзади. Быстро 
был доставлен уже настоящий «герой», который на тот же вопрос о 
вчерашнем инциденте нехотя ответил:

– Вроде была какая-то драка в туалете после уроков...
Впервые в жизни у меня отказали тормоза. Я ударил его так, что 

почти повторился вчерашний случай, только с моим участием и в 
моем кабинете.

Рабочий день для меня закончился. Да только ли день? Я понимал, 
что мой предшественник, который пил, имел больше морального 
права руководить школой, чем я. Подписав себе приговор и не уснув 
ночью ни на минуту, назавтра я пришел на работу, будучи уверен-
ным, что события станут развиваться по легко предсказуемой схеме: 
пострадавший, два свидетеля, жалоба в районный отдел народного 
образования и милицию и так далее. Однако в школе все было спо-
койно. Участники событий вели себя обычно, и ничего не напоминало 
о вчерашнем происшествии.

Проходили дни, недели, месяцы. Я старался забыть об этом случае.
Наступила зима. Стоял морозный день. Я ехал в райцентр и, как 

всегда, подобрал по дороге изрядно замерзшую женщину, ожидавшую 
на обочине попутного транспорта. Мы ехали молча, но мне показа-
лось, что она хочет о чем-то меня спросить. Я видел ее на родитель-
ских собраниях, но не помнил, чья она мама. И вдруг она произнесла:

– Михаил Абрамович, это правда, что вы избили моего сына?

Глядя на дорогу, я ответил:
– Нет, не избивал.
Может быть, если бы вопрос прозвучал по-другому – правда ли, 

что вы его ударили? – я вряд ли бы ей соврал. В ответ она, облегченно 
вздохнув, произнесла:

– Мне все говорят: избил. А сын приказал нам с отцом даже не 
слушать глупостей, потому что, как он выразился, «наш директор 
никогда и ни при каких обстоятельствах так не поступает».

Дальше я ехал молча... Теперь, после полученного урока, я точно 
знал, что школа – это не только учреждение, где обучают и воспиты-
вают детей, но и место, где воспитывают нас – учителей, да еще как!..

Позже, вручая этому парнишке аттестат, я тихо сказал:
– Гена, извини за произошедшее.
На что он, будучи счастливым выпускником, ответил:
– Ну что вы, Михаил Абрамович! Вы ведь тоже не из железа сдела-

ны. Простите меня, если можете.
Таким был один из самых незабываемых дней в моей педагогической 

работе. В дальнейшем я всегда интересовался судьбой этого юноши. Как 
стало известно, парень служил в горячих точках, был ранен, вернулся 
домой, женился. Надеюсь, сегодня у него все хорошо. Тогда я сказал ему 
«прости», а сегодня хочу добавить: «Спасибо тебе, Геннадий».

Что удерживает нас в школе при низкой зарплате, при огромной 
ответственности, при такой моральной нагрузке, а часто – при вопи-
ющей неблагодарности? Кто может указывать инженеру, как строить, 
советовать летчику, как летать, или даже подсказывать повару, как 
готовить? А вот «учить» умеют все – от чиновника до пьяного роди-
теля, которые, как правило, разбираются в педагогике примерно на 
одном и том же уровне.

Проходя по школе от первого до десятого класса, я в течение одно-
го дня возвращаюсь в детство и юность. Только несколько классных 
комнат отделяют девочку с бантиками от девушки, уже познавшей 
силу первой любви. Мальчишку, со слезами на глазах жалующегося на 
обидчика с соседней парты, – от юноши, способного уже сознательно 
жертвовать собой в определенных ситуациях.

Нет другой профессии, приносящей такую радость и удовлетворе-
ние – конечно, при условии, что она, эта профессия, любима.

Школа захватывает целиком, а особенно если есть коллектив, 
который тебя понимает, а значит, и многое прощает. Лена, Нина, 
Таиса, Аня, Люда, Люба и другие, которых и сегодня я не называю 
по имени-отчеству. Все мы были так молоды, полны энергии, сил, 
надежд! Вместе работали и отдыхали, приводили и забирали детей из 
садика, участвовали в художественной самодеятельности, обижали и 
прощали друг друга.

Нам удалось в довольно короткий срок обеспечить всех учителей 
жильем. К нам начали приезжать различные делегации – что-то смо-
треть, чему-то учиться. Кроме всего прочего, это удовлетворяло наше 
тщеславие, что всегда было очень важно в работе педагога. Я думаю, 
что никто так не нуждается в добром слове, как учитель. Но главным 
нашим показателем был результат ежедневной кропотливой работы 
– все больше детей продолжали образование в вузах, и все меньше 
совершалось ими правонарушений.

«Человек есть, к сожалению, всего только человек;  
иногда и того меньше».

пословица
Не обошел меня случай и иного характера. Произошла история, 

которая, в отличие от предыдущей, стала в районе событием года. Но 
о том, что случилось, я не жалею, хотя стоило мне это нервов, почти 
карьеры и уж точно здоровья.

Как-то в первый класс нашей школы поступили два ученика, близ-
нецы, совершенно не способные заниматься вместе со сверстниками. 
Их родители, особенно мать, беспробудно пили. Если отец еще рабо-
тал (пьянство не было достаточным поводом для увольнения, иначе 
некому было бы работать на селе), то мать просто в пьяном виде валя-
лась под заборами. Специальная комиссия, обследовав детей, дала им 
направление в спецшколу. Об этой семье и об этом случае была даже 
передача по союзному телевидению. Однако родители категорически 
отказывались от обучения детей в специальном учебном учреждении, 
настаивая на обычной общеобразовательной школе. Это уже было 
время всеобщего среднего образования. И тогда отдел народного 
образования принял, как всегда, «мудрое» решение: мне приказали 
временно зачислить этих детей в нашу школу.

Кошмар начался с первых же дней занятий. Дети вели себя совер-
шенно неадекватно, их уровень абсолютно не соответствовал элемен-
тарным требованиям.

(Продолжение на 6-й стр.)

МЕМуарЫ

За руЛЕМ

СКаНДаЛ

ПартИЙНаЯ ЖИЗНЬ

СЛЫШаЛИ?

Директор 
Калачевской 

средней школы – на 
отдыхе в 

Кисловодске по 
путевке.

Volkswagen поставил крест на сжатом 
природном газе

Крупнейший автостроитель мира прекращает разработку легковых машин на газомоторном 
топливе CNG и сосредотачивается на выпуске электромобилей.

Выпуск 19 моделей марок VW, 
Audi, Skoda и Seat, оснащаемых в 
настоящее время газобаллонным 

оборудованием, пока продолжится, 
но «новых поколений этих автомо-
билей уже не будет».

Через пять лет, отмечают в 
компании Volkswagen, в Европе 
должны ввести новый экологи-
ческий стандарт «Евро-7», и ряд 
работающих на газе моторов VW 
больше не будет соответствовать 
более строгим нормам выбросов 
вредных веществ. О крайне низ-
ком спросе в Германии на легко-
вые автомобили, использующие 
газомоторное топливо, неделей 
раньше в статье «Конец автомо-
билей на природном газе» писала 
и газета Die Welt.

Легковые автомобили на газо-
моторном топливе не востребова-
ны покупателями, констатировал 
в беседе с Handelsblatt директор 
по развитию Volkswagen Франк 
Вельш. Он уверен, что спрос и в 
будущем расти не будет.

Экс-главу Нацбанка Молдовы арестовали по делу 
о хищении миллиарда долларов

Дорина Дрэгуцану отправили под арест на 30 суток.

Ранее экс-главе Нацбанка 
предъявили обвинения в мошенни-
честве и отмывании денег в особо 
крупных размерах.

Накануне в Нацбанке Молдовы 
прошли обыски по делу о краже 
миллиарда. Генпрокурор Александр 
Стояногло разрешил допросить 
и задержать бывших и нынешних 
руководителей банка Дрэгуцану, 
Табырцэ, Чинчлея и Стурзу. Через 
несколько часов стало известно, что 
Дрэгуцану предъявили обвинения.

Дрэгуцану назначили главой 
Нацбанка в ноябре 2009 года. Его 
мандат истекал в ноябре 2016-го, 
однако он ушел в отставку в сентя-
бре 2015 года. 12 декабря 2019-го в 
доме Дрэгуцану прошел обыск по 
делу, связанному с расследованием 
кражи миллиарда.

Напомним, в 2015 году в Молдове 
стало известно, что из трех банков – 
Banca de Economii, Banca Sociala и 
Unibank, которые контролировали 
почти половину рынка банковских 

услуг, были выведены за границу 
около миллиарда долларов.

В прошлом году председатель 
следственной комиссии по выяс-
нению обстоятельств девальва-
ции банковской системы в стра-
не и расследованию банковского 
мошенничества Александр Слусар 
заявил, что ключевым бенефици-
аром кражи миллиарда из бан-
ков Молдовы был бывший лидер 
Демократической партии Влад 
Плахотнюк.

На место Меркель будут претендовать  
16 кандидатов

На должность лидера Христианско-демократической партии вместо Аннегрет Крамп-
Карренбауэр будут претендовать 16 кандидатов.

Пока публично заявили, что 
будут баллотироваться на долж-
ность три кандидата: Норберт 
Реттген, Армин Лашет и Фридрих 
Мерц.

Однако, по данным немецких 
СМИ, будет еще 13 кандидатов. Их 
фамилии не называются, известно 
только, что среди них будут и жен-
щины.

Кандидату нужно, чтобы его 
официально предложило реги-
ональное отделение партии или 
руководство федеральной ассоциа-
ции ХДС. На партийной конферен-
ции делегаты также смогут предла-
гать кандидатов.

Конференция ХДС, на которой 
выберут лидера партии, запланиро-
вана на 25 апреля.

Переизбрание лидера ХДС свя-
зано с так называемым «политиче-
ским землетрясением» в Тюрингии, 

где ХДС пошел на сделку с уль-
траправой «Альтернативой для 
Германии».

Аннегрет Крамп-Карренбауэр 
заявила, что не намерена выдвигать 
свою кандидатуру на пост канцле-

ра на следующих парламентских 
выборах, которые должны пройти 
в 2021 году, и после запуска про-
цесса выбора кандидатов на пост 
канцлера от консерваторов уйдет с 
поста лидера ХДС.

Во Франции маски  
можно купить  

только по рецепту
С начала распространения коронавируса в больницах 
Франции украдено более 11 тысяч защитных масок и 

1,4 тысячи флаконов спиртового антисептика.
Больше всего воруют хирургические маски (те, которые паци-

ент должен надевать, чтобы не заражать других людей) и маски 
типа FFP2, зарекомендовавшие себя высоким уровнем фильтрации 
(до 95%).

Ранее президент Франции Эмманюэль Макрон заявил, что все 
запасы масок в стране будут реквизированы, их раздадут медработ-
никам или жителям страны, которых коснулось новое заболевание. 
Теперь купить маски в аптеке можно только при наличии рецепта.

Миллион евро  
на поддержку 
украинской  

полиции
Министр иностранных дел 

Канады Франсуа-Филипп Шампань 
в ходе своего визита в Украину поо-
бещал, что его страна перечислит 
Киеву в течение ближайших трех 
лет более двух миллионов канад-
ских долларов (в пересчете 1,3 млн 
евро) на реформу Национальной 
полиции Украины. Об этом сооб-
щается на сайте правительства 
Канады.

ФИНаНСЫ

Сильнейшее падение цен на 
нефть марки Brent с 1991 года

Цена на нефть марки Brent может 
обвалиться до 20 долларов за баррель, об 
этом сообщает Bloomberg со ссылкой на 

прогноз аналитиков американского 
инвестбанка Goldman Sachs.

Эксперты связывают сильное падение цен на 
нефть с развалом нефтяной сделки между Россией и 
ОПЕК. «Мы считаем, что ОПЕК и Россия на этих 
выходных начали ценовую войну», – говорится в отче-
те банка.

В ходе торгов 9 марта цена майских фьючерсов на 
нефть Brent упала на 30% до 31,68 доллара за баррель. 
По оценке Bloomberg, это сильнейшее падение со вре-
мен войны в Персидском заливе в 1991 году.

В Австрийских Альпах 
погибли шесть человек 

8 марта утром в горном массиве Дахштайн 
мощная лавина смела группу из пяти туристов, 
совершавших подъем на снегоступах. Несколько 
человек, ставших очевидцами произошедшего, 
сообщили об инциденте спасательным службам. 

Однако к моменту их прибытия туристы (пред-
положительно из Чехии) были найдены мертвыми. 
Позднее стало известно, что ширина мчавшегося 
снежного потока составила порядка 200 метров, 
длина – 400 метров.

Еще одна трагедия разыгралась в районе горы 
Гросглоккнер. Здесь под лавину попал 33-летний 
полицейский, проходивший высотную подготов-
ку. В результате полученных травм мужчина скон-
чался на месте.

тЕНДЕНЦИИ траГЕДИЯ
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Измученная молодая учительница постоянно 

плакала у меня в кабинете, находясь на грани нерв-
ного срыва. Да и родители других детей требовали 
навести в классе порядок. Несколько раз беседовал я 
с отцом, настоятельно убеждая его отправить детей 
на учебу к специалистам, на что получал прямой 
ответ: «Своих посылай, а мои для меня – нормаль-
ные». Тогда я попросил учительницу посетить их: в 
домашней, неофициальной обстановке, возможно, 
удастся убедить родителей в необходимости сделать 
правильный шаг ради их же детей. Вернувшись 
из «командировки», она заявила мне, что больше 
никогда не пойдет в этот дом и вообще отказыва-
ется рассказывать, что ей пришлось там выслушать. 
Мне ничего не оставалось, как потребовать от нее 
письменного отчета. И вот передо мной докладная 
с таким приблизительно текстом: «Кому доверили 
школу – жидам!» – и так далее в том же духе.

Таких случаев не избежало большинство руко-
водителей-евреев, бывали они и у меня. Пришлось 
учиться относиться к этому философски, хотя ино-
гда особенно рьяных приходилось «успокаивать».

После тяжелейшей борьбы нам все-таки уда-
лось определить детей в соответствующее учреж-
дение. Как вскоре выяснилось, отец затаил на 
меня злобу, что и привело к конфликту.

Наступил день весеннего субботника. Как 
всегда, школьники работали на уборке террито-
рии. Во дворе совхозных мастерских собралось 
все местное начальство. Я зашел в здание, чтобы 
посоветоваться с сантехником по поводу ремонта 
вышедшего из строя оборудования. Специалист 
сидел за столом с «известным папашей», они игра-
ли в шашки. Оба были в состоянии легко-агрес-
сивного опьянения. Я даже не успел обратиться 
к сантехнику, как горе-папаша встал и в грубой 
форме сообщил мне, что я им мешаю играть в 
интеллектуальную игру, и, указав на дверь, про-
кричал, что было бы лучше для всех, если бы я 
убрался отсюда. Решив, что не стоит втягиваться, 
не дай Бог, в драку, да еще на глазах у детей, я 
вышел во двор, где было полным-полно народа. 
Что произошло в его пьяном мозгу, не знаю, 
но он появился вслед за мной с металлическим 
прутом от трактора и, приближаясь, сквозь зубы 
процедил: «Ты знаешь, где твое место, жидовская 
морда?» И сам же ответил: «В Израиле!»

Я попросил его повторить, хотя почувствовал, 
что это уже ни для него, ни для меня не имеет ника-
кого значения. Он вызывающе нагло повторил. Не 
успел он закончить фразу, как я, перестав владеть 
собой, нанес ему удар, да и железяка в его руке не 
оставляла мне выбора. Все попытки окружающих 
остановить драку не увенчались успехом. Только 
когда этот несчастный перестал двигаться у моих 
ног, я успокоился. Сразу же после начала неожи-
данного для всех инцидента все начальство куда-то 
исчезло – никто не хотел быть свидетелем происхо-
дящего. Я подошел к первому попавшемуся телефо-
ну, позвонил в милицию, представился и сообщил 
обо всем. В ответ было полное молчание... Тогда 
пришлось добавить, что, если этот подонок еще раз 
откроет рот, я его убью... И положил трубку.

Когда пострадавшего привели в чувство и 
спросили, за что его избили, то он, с нескрывае-
мым страхом и удивлением покосившись на меня, 
тихо сказал: «Кажется, за то, что я назвал его 
евреем». Этот человек так и не понял, что бил я 
его не за слово «еврей» и даже не за оскорбитель-
ное «жид». Я мог бы его убить за попытку, пусть 
и неосознанную, решать за меня, где мне жить: в 
России, в Израиле, а может быть, в Освенциме?

Я развернулся и ушел домой. Дома рассказал 
жене о случившемся. Она, понимая, что мне необ-
ходимо немедленно сменить обстановку, предло-
жила съездить в гости к моему коллеге – директо-
ру школы Саше Сосновскому.

Саша – совершенно замечательный парень, 
порядочный, надежный, такой, каким может быть 
настоящий белорусский друг. Он затащил нас с 
Наташей к себе домой и успокоил. Наши жены 
быстро накрыли стол, и мы принялись в доволь-
но больших дозах употреблять успокоительные 
средства. Изрядно выпив, потом мы хохотали всю 
ночь над какими-то анекдотами, тем более что оба 
были хорошими рассказчиками. 

А в это время анонимка с совершенно иска-
женными фактами уже лежала в редакции газеты 
«Советская Белоруссия» – центрального печат-
ного издания республики. Смысл ее сводился к 
следующему: «Директор школы на субботнике 
избил рабочего человека только за то, что тот ска-
зал что-то, не понравившееся ему, об Израиле». 
Здесь приводилось несколько обвинений, за каж-
дое из которых можно было послать виновного 
в «турпоездку» по маршруту Соловки–Пермь–
Красноярск с остановками в каждом месте лет 
на пять. Но, к счастью, время было уже другое, и, 
главное, люди были уже другие.

Быстренько была создана комиссия по рассле-
дованию случившегося. Насколько я знаю, за меня 
заступились директор совхоза, председатель сель-
совета, да и районные власти не очень жаждали 
моего «распятия». А определяющую роль в этом 
«расследовании» сыграл депутат Верховного Совета 
Беларуси, директор соседней школы Маршалов, с 
которым мы вместе работали не один год.

На завершающем заседании совета районного 
отдела народного образования, где разбирали мой 
моральный облик, я сказал:

– Если грузину скажут «Марш в Грузию!» и 
он при этом набьет физиономию, его наверняка 
поймут. Я живу в свободной стране, где все нации 

равноправны, поэтому надеюсь на понимание 
комиссией того, что произошло.

К этому я добавил, что из нашей семьи вышел 
академик Козберг – известный советский ученый, 
что в Челябинске проживает дядя моего отца 
– Герой Советского Союза Михаил Куперштейн 
и что мой отец с семнадцати лет сражался на 
фронте, он инвалид войны, орденоносец. Что же 
касается меня, то я не допущу, чтобы данный 
поступок рассматривался как банальная драка, 
тем более что этот господин неоднократно допу-
скал подобные выпады в мой адрес. По моему 
мнению, это прямое оскорбление национального 
достоинства и каждый уважающий себя человек 
поступил бы на моем месте точно так же.

В конце концов вся эта история завершилась 
банальным выговором со странной формулиров-
кой: «за несдержанность». При этом мне поясни-
ли, что, по существующим правилам, я должен 
был понести хоть какую-то ответственность…

Эта история имела еще одну неожиданную сто-
рону. Поскольку «избиение» проходило при всем 
честном народе и произвело на всех неизгладимое 
впечатление (не каждый день еврей – директор 
школы лупит здоровенного мужика!), то впредь я 
вынужден был разнимать любые драки, выхватывая 
топоры из рук разъярившихся пьяных односельчан. 
Мне просто звонили, сообщая, что в доме гремит 
скандал и что существует опасность для ребенка. 
Я безотказно появлялся, и все утихомиривались. 
Местный участковый на одном из собраний совер-
шенно серьезно заявил: «Еще один такой директор 
школы – и мне придется увольняться».

Здесь уместным будет рассказать еще об одной 
истории из нашей обыденной жизни. Мой сосед 
работал электриком. Его жена была дояркой. 
Двое детей. Старшая дочь окончила школу с золо-
той медалью, мальчик учился в седьмом классе. 
Обычная, как сейчас говорят, среднестатистическая 
семья на селе. Очень добродушные люди, в любую 
минуту готовые прийти на помощь. Правда, роди-
тели «немножко» выпивали. Если они это делали 
вместе, то все было тихо, никаких проблем не воз-
никало. Если по отдельности – в доме возникал 
скандал. Она, будучи трезвой, могла его, пьяного, и 
ударить. Если же он, пьяный, находил жену в таком 
же состоянии, то просто избивал ее, иногда очень 
сильно. Я описываю только основные варианты. 
Были, конечно же, и промежуточные. Синяки на 
лице этой женщины менялись местами, но никогда 
не исчезали окончательно. Мы, живя с ними рядом 
несколько лет, честно говоря, так ни разу и не увиде-
ли, как она выглядит без следов побоев. 

Однажды после обеда к нам в дом вбежал 
заплаканный мальчик с просьбой о помощи. Он 
сказал, что папа в очередной раз избил маму. Мы 
к этому привыкли, как привыкают к бомбежке на 
фронте. Наташа через несколько месяцев должна 
была рожать, однако, накинув на себя курточку, 
быстро направилась к соседям.

Обычно подобные визиты жены у меня не 
вызывали опасений. Медработник на селе часто 
вынужден был оказывать помощь пострадавшим 
в пьяных разборках. Это могло случиться и на 
свадьбе, и на поминках, и, конечно, при обычных 
домашних ссорах. В лучшем случае все закан-
чивалось разной степени рукоприкладством. К 
представителям здравоохранения все и в любом 
состоянии относились с подчеркнутым уваже-
нием, поэтому они спокойно могли входить, как 
говорится, и в «горящую избу».

В таких случаях положено было сообщать в 
милицию, но, как правило, обходились без этого. 
Пострадавшие, а это в большинстве своем были 
женщины, тут же прощали своих во всех смыслах 
перебравших мужей. На это существовали объ-
ективные причины. Ведь «героев» могли посадить 
на пятнадцать суток, а то и на пару лет в тюрьму 
– зависело от тяжести причиненных увечий. А как 
в этих условиях пострадавшая вместе с детьми, 
коровой, свиньями, курами при необходимости 
заготавливать топливо на зиму и тяжело работать 
в поле и на огороде может обойтись без хотя и 
постоянно пьющего, часто бьющего, иногда любя-
щего, но всегда работающего мужа?

Войдя в их дом, даже немало повидавшая 
Наташа оторопела. На полу лежала стонущая 
соседка. Узнать ее можно было разве что по одеж-
де. Лицо было превращено в один большой синяк, 
глаза не открывались. На кровати рядом храпел 
сделавший свою работу и уставший деревенский 
гладиатор. Оказав необходимую первую помощь, 
Наташа вызвала неотложку и осталась ее дожи-
даться, ухаживая за потерпевшей.

Вдруг что-то нарушило сон отдыхавшего, и он 
сел на кровати. Его затуманенный взгляд, словно 
перископ всплывшей подлодки, оглядел дом, как 
свои территориальные воды. Увидев неопознан-
ный вражеский корабль в лице моей жены, он 
грубо схватил ее за руку и выдворил в нейтраль-
ные воды – прямо на улицу.

Жена появилась на пороге дома бледная, испу-
ганная, она вся дрожала. Кое-как объяснила, что 
произошло. Меня очень напугало ее состояние. 
Быстро перейдя улицу, я сделал попытку войти в 
дом, превращенный в арену для боев без правил. Но 
наш электрик уже понял, что после того, как он фак-
тически выбросил медработника из дома, возникла 
вероятность того, что я приду за разъяснениями. 
Закрыв свою крепость изнутри, «боец» отправился 
продолжать прерванный отдых. По моей настоя-
тельной просьбе дверь открыл его сын. Увидев в 
своем доме уже не «прогулочный катер», который 
он чуть не потопил, а «вражеский крейсер», сосед 

попытался объяснить мне, что на эту территорию 
моя юрисдикция не распространяется. Убедившись, 
что я этот аргумент не принимаю, он решил повто-
рить свой подвиг. Пришлось найти какие-то веревки 
и ремни, усадить его на стул и крепко привязать. 
Сосед стал похож на ту же подлодку, но теперь ока-
завшуюся на мели с заклинившими орудиями.

Постепенно в дом начали прибывать любо-
пытные соседи. Ждали «скорую помощь», которая 
была уже в пути, но до нашей деревни добираться 
нужно было не менее часа. Мы спокойно сидели 
рядом: он, привязанный к стулу, и я – на табурет-
ке. Сосед начал медленно осознавать и анализи-
ровать произошедшее. Меня же волновало состо-
яние Наташи. Вскоре соседа начали раздражать 
непрошеные гости, да и сильно, по-видимому, 
болели связанные руки. Понятно, что с его точки 
зрения виноват во всем был только я: поднял шум 
из-за пустяка, да еще и хозяина в его же собствен-
ном доме привязал к стулу! Он напоминал мне 
американского преступника, приговоренного к 
смертной казни на электрическом стуле.

Не удивительно, что весь свой праведный гнев 
сосед направил на мою особу. После известного 
случая он не рискнул касаться моих национальных 
особенностей, а предпочел просто оскорблять меня 
всеми доступными ему ругательствами, после чего 
перешел на прямые угрозы – вначале только в мой 
адрес, а затем стал угрожать и моей семье. Видимо, 
ему показалось, что раз в доме полно людей, то 
он может это делать безнаказанно. Когда угрозы 
перешли все границы и стали касаться моей жены 
и детей, я резко встал, рванул его вместе со стулом 
и начал быстро развязывать веревки. На несколько 
озадаченный его вопрос, зачем я это делаю, при-
шлось объяснить, что не буду же я его бить связан-
ного. И тогда вдруг при всех он начал умолять меня 
не снимать веревки! Я отнесся к просьбе соседа с 
пониманием и, вернув его в исходное положение, 
все-таки вынужден был отчетливо предупредить:

 – Еще одно слово угрозы или оскорбления 
услышу – буду бить, не развязывая.

Так, без происшествий, мы дождались «ско-
рую помощь» и милицию.

Наш сосед, отсидев пятнадцать суток, благополуч-
но вернулся к ждавшей его любящей жене. После всего 
случившегося супруги на некоторое время перестали 
со мной здороваться, чтобы я четко почувствовал, кто 
на самом деле был во всем виноват... Ее же лицо опять 
стало регулярно менять свой естественный цвет от 
синего к желтому и наоборот.

Был и еще один урок, который я вынес из это-
го замечательного периода моей жизни. Мне он 
кажется тоже небезынтересным.

«Беседуй с женщинами как можно больше,
это – лучшая школа».

Дисраэли. «вивиан Грей»
Поскольку наша дружба с директором совхоза 

оставалась нерушимой, это несколько противоре-
чило принятой в деревне иерархии. Я таким обра-
зом оттеснил на третье место главного бухгалтера 
совхоза, средних лет женщину по имени Ольга. Она 
была опытной и очень влиятельной в хозяйстве 
особой, которая умело держала за «слабые» места 
всех руководителей, предшествовавших Валерию. И 
то обстоятельство, что я без особого труда получал 
от совхоза различную помощь, минуя ее согласие, 
очень сильно раздражало умную и властную даму. 
Однажды я написал заявление на выделение строи-
тельных материалов для нужд школы. Все шло, как 
обычно. С заявлением, подписанным директором, 
я зашел к бухгалтеру, чтобы получить подпись на 
документе, как того требовали правила. И тут она 
сказала, как отрезала:

– Хватит! Надо иметь совесть! Совхоз вам не 
школьное подразделение. Не дам!

Женщина, произносящая слова «не дам», в моей 
жизни было явление редкое. А тут из-за какого-то 
листа фанеры «встать на дыбы»! Я быстро вернулся 
к директору с вопросом: кто в доме хозяин? Этот 
вопрос, заданный любому руководителю в Союзе, 
всегда поразительным образом действовал на него, 
как красная тряпка на испанского быка.

Нажатием кнопки он вызвал эту Ольгу-
бухгалтера и несколько минут говорил ей то, что 
не каждый смог бы выслушать, не говоря уже о 
том, чтобы пережить услышанное.

Выходя после этого из его кабинета, мы с ней 
как-то неуклюже столкнулись в дверях. Она, блед-
ная от унижения и беспомощности, прошептала 
совершенно бесцветными губами:

– Михаил Абрамович, вы у нас только один – и 
то от вас уже некуда деваться... 

И вдруг у меня открылись глаза на многие 
необъяснимые раньше вещи, из которых главным 
оказалось то, что «нас мало не бывает». Этим, 
собственно, все было сказано. Теперь мне стало 
понятно, почему о евреях говорят больше, чем о 
китайцах и индусах, вместе взятых... Спасибо тебе 
за этот урок, дорогая Ольга!

Пятнадцать лет я отработал в Логойском рай-
оне. Здесь женился, здесь родились трое моих 
детей. Здесь до сих пор живут мои друзья. А глав-
ное – в этом крае через мою судьбу прошли сотни 
моих учеников, ради которых я упорно трудился 
и за которых переживал и боролся. Они меня 
сформировали как педагога, директора школы. 
Надеюсь, что и я повлиял на становление их душ, 
мировоззрения, смог оставить след в их жизни. И 
уж совсем хочется верить, что это влияние было 
положительным и помогло им выбрать правиль-
ный и честный путь в большой жизни. 

(Продолжение следует.)

Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый  перелом
МЕМуарЫ тЫДНІ ГЕрМаНІІ – 2020 у БЕЛаруСІ

ДуХОЎНаЯ СПаДЧЫНа

рЭГІЁН

КаДрЫ

БаМОНД

Шляхі нямецкага мастацтва
З 10 сакавіка да 12 красавіка 

2020 года Інстытут імя Гётэ ў 
Беларусі, Інстытут сувязяў з 
замежнымі краінамі і Палац 
мастацтва ў Мінску правод-
зяць выставу “Шляхі нямец-
кага мастацтва з 1949 года па 
сённяшні дзень”.

Выстава ахоплівае 60 гадоў 
развіцця сучаснага мастацтва 
Усходняй і Заходняй Германіі, 

на ёй будуць прадстаўлены 
жывапіс, графіка, фатаграфія, 
відэа, скульптура і інсталяцыі – 
усяго каля 400 прац і амаль 100 
мастакоў.

На выставе ў Палацы 
мастацтва (Мінск, вул.Казлова, 
3) гледачы ўбачаць работы не 
толькі знакамітых нямецкіх 
мастакоў, прызнаных ва ўсім 
свеце (Ёзэфа Бойса, Зігмара 

Польке, Герхарда Рыхтара, 
Андрэаса Гурскі, Бернда і Хіла 
Бэхера, Рэбекі Хорн, Нама 
Джуна Пайка і іншых), але і 
аўтараў, якія, нягледзячы на іх 
мастацкі маштаб, не здабылі 
вядомасці з палітычных пры-
чын. 

Урачыстае адкрыццё (уваход 
вольны) адбудзецца сёння, 10 
сакавіка, у 19.00.

Схамяніся, прачніся, сумленны народ:
Кім ты быў, кім ты ёсць, кім ты будзеш?
Не здавайся нікому ніколі на звод,
Покуль шчасця сабе не здабудзеш.
Ні сябе, ні нашчадкаў на здзек
Не аддай, не пакінь пад прымусам.
Годны ж ты, мудры ты чалавек,
Каб застацца навек беларусам.

З верша Сяргея Грахоўскага 

«Трывога і боль».

…Па праграме трансгранічнага 
супрацоўніцтва

У Гродне ў хуткім часе павінен распачаць працу Цэнтр даследавання і захавання 
аб’ектаў гістарычнай і культурнай спадчыны. Аналагаў яму ў Беларусі пакуль няма. 

Новы праект прадугледжа-
ны праграмай трансгранічнага 
супрацоўніцтва “Польшча–
Беларусь–Украіна 2014–2020”. 
Яго рэалізацыя ўжо пачалася з 
1 сакавіка. З беларускага боку 
ў ім удзельнічае Гродзенскі 
гісторыка-археалагічны музей 
і дакладна такі ж Цэнтр будзе 
створаны ў Беластоку.

Мэтай праекта з’яўляецца 
захаванне матэрыяльнай, 

культурнай і гістарычнай 
спадчыны па абодва бакі 
граніцы. Стварэнне цэнтраў 
будзе садзейнічаць пра-
в я д з е н н ю  с в о е ч а с о -
вых мерапрыемстваў па 
кансервацыі і рэстаўрацыі 
музейных прадметаў і іншых 
гістарычных каштоўнасцяў. 

Паводле меркавання 
адмыслоўцаў, гэта паўплывае 
на якасць і стан музейных 

экспазіцый і выставак, знач-
на падвысіць прыцягальнасць 
музеяў, разнастаіць культурныя 
мерапрыемствы. 

Вядома, што ў Гродне Цэнтр 
даследавання і захавання 
аб’ектаў гістарычнай і культур-
най спадчыны размесціцца ў 
гістарычным будынку па вуліцы 
Акадэмічнай, 16. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.

Замест Пятра Воўкава – Максім Прыхадоўскі
Палац Рэспублікі, што ў 

цэнтры Мінска, прызнача-
ны не толькі для правядзен-
ня нацыянальных форумаў, 
але і як буйнейшая канцэрт-
ная пляцоўка. Ён уваходзіць у 
структуру Кіраўніцтва справамі 
прэзідэнта. Вядома ж, што яно 

займаецца і падборам кадраў 
для палаца.

Амаль дваццаць гадоў 
д ы р э к т а р а м  П а л а ц а 
Рэспублікі быў Пётр Воўкаў. 
І вось замена – на гэту 
пасаду прызначаны Максім 
Прыхадоўскі. Да гэтага ён 

быў намеснікам дырэктара 
па правядзенні дзяржаўных, 
спецыяльных і культурна-
відовішчных мерапрыемстваў. 
У сістэме Кіраўніцтва справамі 
прэзідэнта – з 2006 года.

Галіна ПАЛУЯНЧЫК.

Ірына Хакамада 
наведала мінскі клуб

Бізнес-трэнер і былы палітык Ірына Хакамада 8 Сакавіка танчыла ў сталічным 
Ayahuasca Social Club у цэнтры Мінска. 

Пра тое, якая атмасфера панавала ў клубе, распавяла стваральніца Школы этыкету 
Аксана Зарэцкая.

“Занялі столік, замовілі 
кальян і напоі, – напісала 
Аксана Зарэцкая ў “Фэйсбуку”. 
– Субота, поўнач, народу безліч. 
Барная стойка, танцпол, 
тэрасы запоўнены цалкам. 
Публіка вельмі розная…

Ірыну, вядома, пазналі. 
Калі яна выйшла на танцпол, 
публіка сышла ў адрыў і дастала 
тэлефоны ў надзеі на ўдалае 
сэлфі з зоркай”.

Аксана Зарэцкая заўважае, 
што Ірына Хакамада танчыла, 
падняўшы рукі над галавой: 
упэўненая ў сабе, у чорнай 
прасторнай вопратцы і зручных 
красоўках. А вакол яе – 
дзяўчаты на абцасах.

“Каб валодаць такой 
свабодай, як у Хакамады, трэба 
прайсці яе шлях, пражыць усе 
тыя падзенні і ўздымы, што 
пражыла яна, – робіць высновы 
Зарэцкая. – Не лекцыі слухаць і 
валасамі круціць, а пахаць без 
надзеі. Каб, можа быць, потым, 
калі-небудзь прыехаць у новы 
горад і разгойдваць натоўп 
адным рухам. А пакуль усё без 
гэтага – толькі словы.

Я правяла вечар у яе кампаніі. 
У мяне была процьма  пытанняў 
да Хакамады, але ведаеце што? 
Я ні пра што не спыталася. Я 
ўбачыла яе ў гэтым натоўпе і 
ўсё зразумела…”
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З ПЕрШЫХ ВуСНаЎ

Васіль КІРЫЕНКА:
«Мне слава не патрэбна…»

Вядомы беларускі велагоншчык, які месяц таму аб’явіў пра завяршэнне кар’еры, распавёў «Народнай Волі» пра тое, 
чаму ў яго знікла жаданне мець зносіны з журналістамі, а таксама пра свае планы на будучыню.

За сваю спартыўную кар’еру 
васіль КІрЫеНКа выйграў 
золата, серабро і дзве бронзы на 
чэмпіянатах свету па велагон-
ках на шашы, двойчы перамагаў 
на Еўрапейскіх гульнях. На яго 
рахунку перамогі на трох эта-
пах «Джыра» і адным этапе 
«Вуэльты».

Апошнім часам ён выступаў за 
брытанскую прафесійную велака-
манду Ineos, але па рэкамендацыі 
ўрачоў вырашыў завязаць з 
вялікім спортам…

– Я не лічу сябе публічнай 
асобай, таму не вельмі хачу 
даваць інтэрв’ю, – шчыра прызна-
ецца Васіль Кірыенка. – Мне слава 
не патрэбна.

– а чым плануеце зараз зай-
мацца?

– Не хачу пакуль 
распаўсюджвацца, бо канчаткова 
не вызначыўся. Прайшоў усяго 
месяц, як я пакінуў вялікі спорт. 
Як кажуць, нават чамаданы дадо-
му не прывёз.

У мяне яшчэ застаецца 
камандны тэлефон і нават нейкія 
грошы ў камандзе да гэтага 
часу атрымліваю. Таму пакуль у 
Рэчыцы знаходжуся з сям’ёй, а 
пра будучую працу, як ужо казаў, 
няма канкрэтыкі.

– вам цікава трэнерская 
праца, каб перадаваць маладым 
свой вопыт?

– Трэнерам можна праца-
ваць па-рознаму – і ў Беларусі, 
і за межамі краіны. Але самае 

галоўнае – ты павінен быць запа-
трабаваны. Бясплатна ніхто пра-
цаваць не абавязаны.

– Ці складана было прыняць 
рашэнне пакінуць спорт?

– А што рабіць, калі здароўе 
не дазваляе больш займацца 
веласпортам? Мой кардыёлаг 
сказаў адназначна: «Фізкультура 
не забаронена, а на вялікім спор-
це трэба ставіць крыж».

Учора пахавалі спартыўнага 
дырэктара нашай каманды, ён 
з Францыі. Сардэчны прыступ. 
Чалавеку было ўсяго 40 гадоў. 
Таму, як кажуць, усіх грошай не 
заробіш і здароўе не купіш.

– Не паехалі на пахаванне 
таварыша?

– Я ўсё-такі асцерагаюся зараз 
наведваць буйныя еўрапейскія 
аэрапорты ў сувязі з эпідэміяй 
каранавіруса. І нават не столькі 
баюся падчапіць інфекцыю, 
колькі не хачу пасля паездкі апы-
нуцца ў каранціне на два тыдні.

– Напэўна, сям’я задаволена, 
што зараз тата дома?

– Так, ва ўсім ёсць свае плю-
сы. У нас трое дзяцей, так што 
зараз для жонкі будзе істотная 
дапамога. Старэйшай дачцэ 13 
гадоў, сыну 9, малодшай дачушцы 
5 годзікаў. Ёсць дзеля каго жыць!

– веласпортам не займаюц-
ца?

– Яны сябруюць з веласіпедам, 
але на аматарскім узроўні. 
Спартсмен – гэта калі ты займа-
ешся прафесійна. Калі гэта твая 

праца і твой заробак. Усё астат-
няе – проста захапленне.

Дзеці захапляюцца нейкімі 
відамі спорту проста дзеля таго, 
каб быць рознабакова развітымі 
асобамі. Мне падаецца, што 
фізічнае і разумовае развіццё 
ўзаемазвязаны. Таму галоўнае, 
каб занятак дзецям прыносіў 
задавальненне. Таму сын ходзіць 
у спартыўную секцыю, дачушкі – 
у Дом творчасці і басейн. У нас у 
сям’і ніхто нічога з-пад палкі не 
робіць.

…У 2016 годзе неверагодны 
рэзананс сярод аматараў спор-
ту і проста неабыякавых людзей 
выклікала апублікаванае ў СМІ 
выказванне Васіля Кірыенкі пра 
тое, што «беларуская мова – 
мёртвая мова».

«У мяне супярэчлівае 
стаўленне да беларускай мовы, – 
працытавала Васіля Кірыенку 
Радыё Свабода. – Справа ў тым, 
што амаль увесь час я знаход-
жуся ў Іспаніі, акурат на мяжы 
з Краінай Баскаў. Яна афіцыйна 
не існуе як адміністрацыйная 
адзінка, але жыхары лічаць 
інакш: усяляк адмяжоўваюцца 
ад іспанскай апекі, гавораць 
на сваёй мове. Дык вось мне 
цікавей было б ведаць іхнюю 
мову эўскера, чым сваю, белару-
скую. Чаму? Таму што, прабачце, 
можа, каго пакрыўджу, але бела-
руская мова – нежывая. Гэта 
мёртвая мова, на якой практыч-
на ніхто не размаўляе. Я лічу, 

што яе ў прымусовым парадку 
навязваюць, напрыклад, пры-
мушаюць вывучаць маю дачку. 
Я, па вялікім рахунку, супраць 
гэтага. І калі ў мяне запытаюц-
ца, ці трэба так рабіць, адкажу: 
не! Я некалі таксама вывучаў 
мову, нават пяцёркі меў, але 
пасля школы яна мне нідзе не 
спатрэбілася! Хіба з палякамі 
кантактаваў, бо па-беларуску 
разумеюць, а больш гэтае ведан-
не ніякай практычнай карысці 
не дало. Спрабаваць ажывіць 
нежывое – лішняе».

Пазней спартсмен удакладніў 
«Народнай Волі», чаму ён так 
выказаўся пра мову:

«Усім трэба разумець, што 
я проста выказаў уласнае мер-
каванне. Па-першае, я ж нікому 
не навязваю яго. Па-другое, 
ніхто тым таварышам, якія 
мяне крытыкуюць, не забараняе 
размаўляць на мове і папуляры-
заваць яе. І калі я наступным раз-
ам прыеду дадому і ўбачу, што ўсе 
размаўляюць на беларускай мове, 
то і сам буду проста вымушаны 
размаўляць на ёй.

Я хачу сказаць, што ніхто ў 
нас мову не знішчае, як нека-
торыя кажуць. У нас жа дзве 
дзяржаўныя мовы. Няхай спява-
юць песні на мове, пішуць вер-
шы, але, паўтаруся, я беларускай 
мовай нідзе не карыстаюся. І мой 
патрыятызм не залежыць ад таго, 
ведаю мову альбо не.

Мова – гэта асабістае. Яе не 
трэба разглядаць як зброю ці 
прадмет нейкага гонару. Мова – 
гэта сродак зносін паміж людзьмі. 
У Бразіліі людзі размаўляюць 
на партугальскай мове, а ў 
Швейцарыі наогул шматмоўе. Я 
быў у Лугана, там нямецкую мову 
не ведаюць – і ніхто нікога не 
абвінавачвае. Ніхто ні ў кога не 
аднімае права карыстацца той 
мовай, якая яму падабаецца…»

Пра той выпадак Васіль 
Кірыенка ўспамінае неахвотна:

«Адзін раз у жыцці я 
прысвяціў дзень журналістам, – 
кажа ён. – Яны выкарысталі маё 
выказванне пра мову, зарабілі на 
гэтым, і з таго часу я ўзяў сабе за 
правіла ніякіх інтэрв’ю не даваць. 
Мне тут слава не патрэбна.

Таму дзякуй усім, хто сачыў за 
маімі выступленнямі і радаваўся 
маім перамогам! Усё астатняе 
мяне проста не цікавіць».

Алесь СІВЫ.

Почему врачи «сгорают» 
раньше пациентов

Среди врачей высока не только заболеваемость,  
но и число самоубийств, разводов, алкогольной, наркотической 

зависимости и других проявлений социальной патологии, 
обусловленных синдромом хронической усталости и 

«эмоциональным выгоранием».

ПрОБЛЕМа!

Лепшыя сучасныя 
драматургі збяруцца  

ў РТБД
З 16 па 22 сакавіка ў Рэспубліканскім 

тэатры беларускай драматургіі – Тыдзень 
сучаснай беларускай драматургіі 

«Канцэнтрацыя».
На працягу сямі дзён сцэну РТБД апануе сучас-

ная драма. У гледачоў будзе магчымасць не толькі 
паглядзець спектаклі, але і пагутарыць з драматур-
гамі, наведаць творчыя сустрэчы, абмеркаваць акту-
альныя пытанні сучаснай драматургіі за «круглым 
сталом» з рэжысёрамі, тэатральнымі крытыкамі, літа-
ратуразнаўцамі, даведацца аб вопыце расійскіх калег.

Падчас «Канцэнтрацыі» можна будзе ўбачыць пяць 
пастановак па п’есах сучасных беларускіх аўтараў.

17 сакавіка – спектакль «Ціхі шэпат сыхо-
дзячых крокаў» па п’есе Дзмітрыя багаслаўскага. 
Гэта сумесны праект Міжнароднай канфедэрацыі 
тэатральных саюзаў (Масква) і Рэспубліканскага 
тэатра беларускай драматургіі. П’еса названа 
лепшай п’есай сучаснага беларускага аўтара на VII 
Рэспубліканскім фестывалі нацыянальнай драма-
тургіі імя В.І.Дуніна-Марцінкевіча.

18 сакавіка – «Кар’ера доктара рауса». 
Аднайменная п’еса віктара Марціновіча – лаўрэа-
та Конкурсу твораў для драматычнага тэатра 
«Францыск Скарына і сучаснасць», прысвечанага 
525-годдзю з дня нараджэння Францыска Скарыны 
і 500-годдзю беларускага кнігадрукавання.

20 сакавіка – «білет на брэсцкі цягнік» па п’есе 
віталія Каралёва «Москоу Дримин», якая напісана ў 
рамках V Міжнароднай драматургічнай лабараторыі.

21 сакавіка – пастаноўка «все нормаль-
но». П’еса уладзіславы Хмель была напісана на І 
Драматургічнай лабараторыі «Открывачка» і па-
стаўлена маладым рэжысёрам Ганнай Якаўлевай. 
У спектаклі ўдзельнічае заслужаная артыстка 
Рэспублікі Беларусь людміла сідаркевіч і маладая 
актрыса Ірына Якавец.

22 сакавіка – спектакль «сірожа» па п’есе Юліі 
Чарняўскай. Спектакль атрымаў прыз за лепшую 
рэжысуру на VII Рэспубліканскім фестывалі нацыя-
нальнай драматургіі імя В.І.Дуніна-Марцінкевіча.

Пасля спектакляў адбудуцца сустрэчы з 
драматургамі.

Аліна ВЕТРАВА.

НаПЯрЭДаДНІ

Улады Гомеля робяць выгляд,  
што побач з горадам не было 
месцаў масавых расстрэлаў 

мірных жыхароў

рЭГІЁН

Цудоўны падарунак  
зрабіла сабе  

беларуская канькабежка  
Марына Зуева 

8 сакавіка яна заваявала серабро ў масавым старце ў галандскім Херэнвене, дзе праходзіў 
этап Кубка свету па канькабежным спорце.

ВЕДаЙ НаШЫХ!

Марына паўтарыла сваё 
дасягненне двухгадовай даўніны, 
калі стала другой на этапе Кубка 
свету, які праходзіў у Мінску. На 
Гульнях-2018 спартсменка заняла 
ў масс-старце 6-е месца, і ў тым жа 
годзе яна ледзь не дацягнулася да 
бронзы на чэмпіянаце свету ў бегу 
на 5000 метраў.

«У мяне вельмі добрыя вынікі на 
трэніроўках, – прызналася Марына 
Зуева pressball.by. – Мне нават 
сябры пішуць перад стартам: 
«Бяжы, як на трэніроўцы, і ўсё 
будзе добра». Яны ведаюць, што на 
трэніроўках я – чэмпіёнка, і ўжо 
не раз на іх з сусветным рэкордам 
праехала. А на спаборніцтвах не 
атрымліваецца. Там усё па-іншаму, 
асаблівая атмасфера…»

Спартсменка кажа, што яна – 
фанат правільнага стаўлення да 
трэніровак і правільнага харча-
вання.

«Не люблю таблеткі, гэтыя 
пачкі вітамінаў, якія нам выдаюць 
перад зборамі, – адзначае Марына. 
– Піць іх – гэта пекла для мяне. 
Шкада сваёй печані. Разумею, што 
трэба, але, мне падаецца, мож-
на абысціся і без іх. Паўтаруся: 
галоўнае – правільна харчавацца.

Вельмі важна піць шмат вады. 
Яе недахоп правакуе траўмы – у 
прыватнасці спіны, а гэта праб-
лема ўсяго канькабежнага спорту. 
Трэба таксама ўжываць больш 
клятчаткі. Калі налягла на яе, 
сапраўды стала адчуваць сябе ляг-
чэй. Худнею на вачах.

Наогул, тэма харчавання ў 
спорце, на мой погляд, цалкам не 
раскрыта. Паглядзіш, як людзі 
запіваюць пасту газіроўкай, 
і разумееш, што яны свядома 
робяць у сваім страўніку аква-
рыум. А мікрафлора ў спартсме-
на павінна быць здаровай, таму 

што гэта істотна паляпшае 
працаздольнасць. Хуткі цукар не 
патрэбны арганізму зусім, ён дае 
энергію толькі на маленькі пра-
межак часу».

Марына Зуева дадае, што на 

Алімпіядзе-2022 яна разлічвае на 
медаль, хаця «крычаць пра гэта не 
будзе».

«Такія заявы забіраюць энергію», 
– кажа спартсменка.

Сяргей НІКАНОРАЎ.

Согласно переписи населения в 2019 году, в Беларуси на это 
время насчитывалось 9 миллионов 413 тысяч человек, из них 

452 тысячи находились за чертой бедности.

Вот кому государство должно помогать, а не сооружать 
«золотые флагштоки» за деньги налогоплательщиков,  

как это делают гомельские чиновники.

Прадстаўнікі грамадскай 
кампаніі «Забітыя і забытыя», 
распачатай у Гомелі, атры-
малі пісьмовы адказ на свой 
калектыўны зварот аб уша-
наванні памяці ахвяр савецкіх 
рэпрэсій 1930–1940-х гадоў. 
Раскопкі і сведчанні людзей, 
якія жылі паблізу, пацвяр-
джаюць, што сталінскія кар-
нікі расстрэльвамі мірных 
жыхароў у Шчакатоўскім і 
Бутулінскім лясах паабапал 
9-га кіламетра Чарнігаўскай 
шашы.

Намеснік старшыні 
Гомельскага аблвыканка-
ма па будаўніцтве уладзімір 
Гарбачоў паведаміў, што 
калектыўны зварот аб ушана-
ванні памяці ахвяр рэпрэсій, 
дасланы ў абласную пракура-
туру, разгледжаны аблвыкан-
камам сумесна з Гомельскімі 
гарадскім і раённым выкан-
камамі.

«У прадстаўленай інфар-
мацыі, – піша Гарбачоў, 
– адсутнічаюць дастатко-
выя архіўныя дакументы, 
якія сведчылі б аб тым, што 
вышэйназваныя тэрыторыі 
з’яўляюцца месцамі масавых 
пахаванняў ахвяр палітычных 
рэпрэсій. Дадзеная мясцовасць 
не адносіцца да гісторыка-
культурнай спадчыны».

Адна з ініцыятараў і каар-
дынатар кампаніі «Забітыя і 
забытыя» ларыса Шчыракова 

здзіўляецца такому адка-
зу абласнога чыноўніка, бо 
яшчэ ў 1995 годзе на замо-
ву пракуратуры супрацоўнікі 
музея і студэнты гістарыч-
нага факультэта Універсітэта 
імя Ф.Скарыны праводзілі 
раскопкі ў Шчакатоўскім 
лесе. Было даказана, што там 
пахаваны ахвяры рэпрэсій. 
Тагачасны супрацоўнік музея 
аляксандр Штэменка падра-
бязна апісаў тры даследаваныя 
калектыўныя магілы з парэшт-
камі забітых.

У Бутулінскім лесе падчас 
раскопак, праведзеных у 2009 
годзе, на паверхню падняты 
семдзесят прастрэленых чала-
вечых чарапоў, касцей разам з 
фрагментамі цывільнага адзен-
ня, абутку, побытавых рэчаў.

«Тры выканкамы вырашалі, 
а ў выніку мы атрымалі фар-
мальную адпіску – у іх, бачыце, 
няма «дастатковых архіўных 
дадзеных». Яны не прызнаюць 
месцаў масавых рэпрэсій. Мы 
ж у звароце падрабязна напіса-
лі, што дзяржаўныя органы за 
мінулыя гады павінны былі зра-
біць, але так і не зрабілі, каб 
належным чынам даследаваць 
расстрэльныя месцы ды нада-
ць ім ахоўны статус», – кажа 
спадарыня Шчыракова.

Яна дадае, што грамадска-
сць павінна ведаць, хто быў 
забіты ў лясах паблізу Гомеля. 
Таму звароты ў афіцыйныя 

ўладныя структуры на гэтым 
не спыняцца, тым больш што 
і намеснік старшыні абл-
выканкама раіць у выпадку 
нязгоды з яго адказам звярта-
цца ў вышэйшы орган – гэта 
значыць, ва ўрад Беларусі.

Актывісты грамадскай 
кампаніі, накіроўваючы калек-
тыўныя звароты ў афіцыйныя 
органы, выказваюць не толькі 
сваю волю, але і патрабаванне 
сотняў гараджан, якія паста-
вілі пад імі свае подпісы.

З ініцыятывы грамадскай 
кампаніі «Забітыя і забытыя» 
ўжо ладзіліся сустрэчы 
з гісторыкамі, даслед-
чыкамі масавых рэпрэсій 
камуністычных часоў Ігарам 
Кузняцовым і Мікалаем 
Крывальцэвічам. Збіраюцца 
таксама архіўныя звесткі пра 
рэпрэсіі, занатаваныя ў кні-
гах «Памяць», запісваюцца 
відэа- і аўдыясведчанні свая-
коў рэпрэсаваных беларусаў. 
Напрыканцы студзеня ўдзе-
льнікі даследавання рэпрэсій 
зладзілі ў Бутулінскім лесе 
адмысловую арт-акцыю, каб 
прыцягнуць увагу да жудас-
най старонкі не такой ужо і 
далёкай нашай гісторыі.

Удзельнікі кампаніі 
«Забітыя і забытыя» дамагаю-
цца, каб расстрэльныя месцы 
мелі ахоўны статус і адпавед-
ныя мемарыяльныя знакі.

Анатоль ЛІПСКІ.

Об этом в своем блоге пишет главный редак-
тор журнала «Здравоохранение» профессор 
Юрий абаев. По его словам, самый рискован-
ный контингент – хирурги, реаниматологи и 
анестезиологи, однако на пределе психических 
нагрузок работают не только те, кто стоит у опе-
рационного стола или выхаживает пациентов в 
реанимационном отделении.

– По данным ВОЗ, средняя продолжитель-
ность жизни врачей составляет 54 года, тог-
да как продолжительность жизни населения в 
мире – 67 лет, – рассуждает Юрий Абаев. – Как 
объяснить этот парадокс? Казалось бы, люди, 
вооруженные самыми современными знаниями 
о том, как сберечь здоровье, должны жить доль-
ше остальных, но в реальности все оказывается 
наоборот. Те, кто обязан нести в массы пред-
ставление о здоровом образе жизни, сами этой 
стратегии не придерживаются. Лишь 20 про-
центов врачей соблюдают нормальный режим 
сна и отдыха, физкультурой занимаются 13 про-
центов, лишний вес имеют 48 процентов.

Более чем у половины медиков артериальная 
гипертензия, однако люди, у которых аппарат для 
измерения давления находится под рукой кругло-
суточно, не удосуживаются его определить, хотя 
прекрасно знают о последствиях. А сколько вра-
чей уходит в могилу прямо из рабочего кабинета!

Сегодня медики с тревогой говорят об эпи-
демии хронических неинфекционных заболе-
ваний (ожирение, сахарный диабет, сердечно-
сосудистые, онкологические болезни), тем не 
менее каждый четвертый доктор не знает свой 
уровень глюкозы и холестерина в крови, поло-
вина снимает стресс при помощи алкоголя, 
треть не прочь закурить. Европейский врач в 
этом разительно отличается от нашего доктора. 
Невозможно представить, чтобы сотрудники 

западной клиники встали в кружок и друж-
но задымили сигаретами – это свидетельство 
непрофессионализма. У нас такое встречается 
сплошь и рядом.

Большинство врачей работают по совмести-
тельству, чтобы довести свою зарплату до при-
личного уровня, можно сказать, живут на работе. 
Высокая нагрузка, порой неадекватные условия 
труда, бумажный вал… Работая на полторы став-
ки, здоровым не будешь, так нарушается заповедь 
«врач, излечи себя сам». И вот перед нами человек 
в белом халате, который не только неправильно 
питается, плохо спит и мало двигается, но зача-
стую даже не знает, чем он болен. Врачи реже 
других категорий населения обращаются за меди-
цинской помощью, всячески скрывают наличие у 
себя болезней, не желают предавать их огласке из 
страха потерять работу, большинство занимается 
самолечением, в лучшем случае лечатся у коллег, 
ускользая от статистической отчетности.

Точные данные о здоровье медиков прак-
тически отсутствуют, сведения об их заболева-
емости носят фрагментарный и разноречивый 
характер.

«Каждый врач, желающий помогать людям, 
должен показывать личный пример полно-
ценного здоровья, – пишет профессор Юрий 
Абаев. – Сегодня медики в этом не убедительны, 
девиз «светя другим, сгораю сам» как нельзя 
лучше отражает состояние здоровья медицин-
ских работников, «сгорающих» на 10–15 лет 
раньше своих пациентов. Обществу необходим 
здоровый, а не больной врач, бездумное само-
пожертвование никому не нужно. Людей следу-
ет научить быть здоровыми, рожать здоровых 
детей, быть в гармонии со своим внутренним и 
внешним миром, а научить можно только лич-
ным примером».
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ФутБОЛ

ФОтОФаКт

уЛЫБНИтЕСЬ!

Хто згуляе ў 
прынцыповым матчы?

Галоўны трэнер зборнай Беларусі Міхаіл Мархель 
вызначыўся з пашыраным спісам ігракоў, 
выкліканых на матч плэй-оф кваліфікацыі  

EURO-2020 супраць каманды Грузіі.


Отец воспитывает сына-студента:
– Вместо того, чтобы учиться, ты, дурак, все по девкам 

бегаешь!
– Понимаешь, папа…
– Заткнись! Кто тут отец, ты или я?
– Оба, папа, оба…


Дураков на свете мало. Но расставлены они так грамот-

но, что встречаются на каждом шагу.


Покупательница в ювелирном магазине:
– Извините, что деньги так намокли… Уж очень муж 

плакал, когда мне их отдавал.


Как только находишь свою половинку, вокруг начинают 
бродить другие половинки и заставляют тебя сомневаться.

Сяргей ДоўГУшАў: 

«Нашаму народу патрэбна  
песенная тэрапія»

– сяргей, нашы выканаўцы 
любяць паплакацца: з заламі 
праблема, людзей сабраць складана 
і г.д. а вось ты нядаўна зладзіў 
шыкоўны песенны канцэрт памяці 
рыгора барадуліна ў прэстыжнай 
зале «верхні горад». Гэта было 
складана зрабіць?

– Нескладана. З канцэртамі 
памяці Барадуліна як быццам нехта 
дапамагае, можа, сам дзядзька Рыгор... 
Гэтым разам сабраліся тры калектывы 
– «Варган», «Vuraj» і «Коліснія». На 
жаль, у нашым грамадстве існуе 
пэўны стэрэатып: фальклор – гэта 
вясёлы дадатак да чарговых Дажынак, 
дзе «чарка на пасашок» і салёных 
жартаў мяшок. Але народная песня 
– з’ява куды больш складаная, у ёй 
адбілася ўсё наша беларускае быццё. 
А калі яна гучыць, як у «Верхнім 
горадзе» – пад выдатную акустыку, 
з добрым святлом, з адладжаным 
гукам, – то відовішча атрымліваецца 
незабыўнае.

– пацвярджаю, што так і было. 
На сцэне адначасова знаходзілася 
чалавек 30. Дзе ты адшукваеш 
столькі маладых людзей, захопленых 
беларускімі народнымі песнямі? 

– Сышоўшы з Белдзяржфілармоніі, 
я стварыў сваю арганізацыю 
«Традыцыя» і шукаю аднадумцаў па 
ўсёй Беларусі, часам прадзюсірую 
нейкія калектывы. Летась мы 
арганізавалі фестываль «Раёк», 
удзельнікамі якога былі спеўны гурт з 
Полацка «Варган» і капэла «Коліснія», 
якая выконвае танцавальную музыку. 
Хлопцы не толькі выдатныя музыкі, 
але і ўнікальныя майстры. Скажам, 
Дзяніс Сухі вырабляе ліры і дуды, а 
Сяргей Чубрыкаў – цымбалы. 

– ты на іхніх інструментах 
іграеш?

– І на іхніх таксама, бо здаўна 
захапляюся драўлянымі духавымі 
інструментамі. У маёй калекцыі іх 
шмат. Ліра – ад Сяргея Чубрыка, 
а знакаміты гродзенскі майстар 
Мар’ян Скрамблевіч зрабіў мне 
акарыну. Звычайна яны гліняныя, а 
мая драўляная, таму мае ўнікальны 
глыбокі тэмбр. 

– восем гадоў ты адпрацаваў 
у сталічнай філармоніі. 
Мультыінструменталіст, спявак, 
арганізатар спеўных сходаў... Калі 
ты сыходзіў адтуль, уся філармонія 
плакала і рыдала?

– Ды не, кіраўніцтва філармоніі, 
відаць, уздыхнула з палёгкай. Калі 
я там працаваў, мяне неаднойчы 
выклікáў ідэолаг – то я засвяціўся 
на святкаванні гадавіны БНР, то не з 
тым сфатаграфаваўся. Маўляў, вы ж 
супрацоўнік дзяржаўнай установы... А 
гады тры таму я выйграў стыпендыю 
польскага Міністэрства культуры. 
Мне  спачатку дазволілі ехаць у 
Польшчу, потым забаранілі. Да таго 
ж я адкрыта выказваўся супраць 
прыгону ў філармоніі. Напрыклад, 
творчы план у мяне як саліста – 6–8 

канцэртаў на месяц. То навошта 
мне хадзіць на працу штодня? Неяк 
мяне выклікалі ў аддзел кадраў 
і папярэдзілі, што звольняць за 
прагулы… І я вырашыў сысці. 

– Не шкадуеш, што стаў вольным 
мастаком?

– Не шкадую. Я падумваю ўжо 
сваю «філармонію» стварыць. 
Скажам, хачу ў розных гарадах 
адкрыць школкі, дзе дзеці вывучалі б 
традыцыйныя спевы, вучыліся іграць 
на дудзе ці ліры. Упэўнены – падобныя 
заняткі будуць запатрабаваны. Калі я 
пачынаю спяваць у школе «Сядзіць 
сыч на капе, / а сава на другой – / гой-
гой-гой», дзеці адразу ажыўляюцца. 
Тут важна, як фальклор падносіць. Не 
трэба школьнай дыктатуры: стаміліся 
– ручкі склалі, я вам на фартэпіяна 
пакажу... А калі без павучанняў 
зайграеш на дудачках, на ліры – 
дзецям адразу падабаецца.

– Гады два таму ты напалохаў 
усіх сваіх прыхільнікаў: маўляў, 
з’язджаю жыць у ЗШа. Хацелася 
«пашукаць шчасця-долі на чужым 
далёкім полі»?

– Не, тут іншае. Справа ў тым, 
што мая жонка Віялета Нікіцік у 
2018 годзе выйграла грын-карту, 
і мы паехалі разам. З канцэртамі я 
на працягу шасці месяцаў аб’ездзіў 
шмат беларускіх суполак – выступаў у 
Нью-Ёрку, Бостане, Чыкага, у многіх 
гарадах штатаў Агаё, Каліфорнія, 
Флорыда. Былі выступленні і ў двух 
універсітэтах.

– спявачка валянціна 
пархоменка і кампазітар Зміцер 
Яўтуховіч таксама спачатку 
гастралявалі ў ЗШа, а потым і 
прыжыліся там. у цябе не было 
такога жадання?

– Я не магу пакінуць Беларусь. 

Беларускую народную песню трэба 
найперш папулярызаваць тут. У ЗША 
я настолькі засумаваў па радзіме, 
што калі вярнуўся адтуль, то адразу 
арганізаваў тры фестывалі. І як толькі 
пачуў спевы бабулек, у мяне слёзы 
на вачах выступілі, настолькі гэта 
сапраўднае! Але выязджаць за мяжу 
ўсё ж трэба – сябе паказаць і на другіх 
паглядзець.   

– а жонка падзяляе тваё 
захапленне народнай песняй?

– Віялета – маё натхненне, 
дзякуючы ёй я ажыццявіў шмат 
праектаў. Зразумела, жыць з артыстам 
няпроста. Таму што я 24 гадзіны 
займаюся любімай справай. Спаць 
кладуся з тэлефонам у руках: званю, 
пішу, абмяркоўваю праекты. Жонка 
паводле спецыяльнасці псіхолаг, а 
раней таксама спявала ў народным 
калектыве. Яна, бывае, ездзіць са 
мной у экспедыцыі ці на выступленні. 
У ЗША мы ўвесь час разам ездзілі – 
з яе дасканалай англійскай мовай я 
пачуваўся больш упэўнена. 

– Дагэтуль ходзіць розгалас пра 
ваша вяселле, якое адбылося летась 
на музейнай сядзібе «стулы» ў 
пружанскім раёне. Здаецца, нават 
не ўсе разабраліся, куды трапілі – на 
вяселле ці на фальклорны фэст.

– Мы з Віялетай спачатку проста 
распісаліся, зрабілі сціплае сямейнае 
застолле, і ўсё. А праз год у «Стулах» 
сумясцілі вяселле з фальклорным 
фэстам. Туды маглі трапіць усе 
жадаючыя, купіўшы квіток. На 
застоллі было ўсё народнае – ад страў 
да строяў. Атмасфера была проста 
касмічная – яе стварылі ажно 14 
песенных калектываў. Кожны з іх 
прэзентаваў нейкі абрад – ад каравая 
да віншаванняў маладым. А які 
бацюшка быў у нас! Васіль Лясько з 

вёскі Стахава Столінскага раёна, які 
арганічна спалучае ў сабе тры іпастасі. 
Ён сапраўдны святар – больш за 40 
гадоў аддаў служэнню царкве, за што 
быў пераследаваны камуністычным 
рэжымам. Ён сапраўдны сем’янін і 
захавальнік сямейных каштоўнасцяў 
– выхаваў чацвярых дзяцей. І ён 
сапраўдны беларус – ведае на памяць 
і спявае сотні народных палескіх 
песень. Мне ўсё жыццё хацелася 
пабыць хоць госцем на такім вяселлі. 
І вось мая мара збылася – пабываў 
жаніхом!  

– Нядаўна я таксама пабываў на 
сваяцкім вяселлі. вянчанне адбылося 
на беларускай мове ў зэльвенскай 
свята-троіцкай царкве. Застолле – у 
аграсядзібе, аздобленай па-беларуску 
з гістарычным ухілам. але цягам 
усяго вяселля не прагучала ніводнай 
беларускай песні…

– Гэта сапраўдная бяда – з нашых 
застолляў зніклі родныя песні. А ў 
нас іх – сотні! «Традыцыя» ўжо 
некалькі дыскаў выдала пад назвай 
«Бяседныя песні» (застолле з чаркай 
нашы продкі называлі бяседай). Гэта 
проста цэлая філасофія. Скажам, на 
адным з дыскаў – песня ў выкананні 
маці Рыгора Барадуліна Куліны 
Андрэеўны: «Дайце, мне дайце сем 
чарак гарэлкі! / А першую дайце, каб 
я пасядзела, / а другую дайце, каб я 
пасмялела, / а трэцюю дайце, каб я 
папяяла, / чацвёртую дайце, каб я 
пагуляла… / А сёмую дайце – коней 
запрагайце». Песня трымала чалавека 
ў пэўных рамках.

– лічылася, што ледзь не 
апошніх носьбітаў аўтэнтычнай 
народнай песні запісалі Ігар 
лучанок з уладзімірам Мулявіным. 
але, як выглядае, крыніца гэта 
невычэрпная. І сёння не звяліся 
народныя спевакі?

– Дзякуй Богу, не звяліся! 
Асабліва на Палессі. Мы часта 
выязджаем туды, для нас гэта проста 
свята душы. Помню, запісвалі бабулю 
ў Драгічынскім раёне, слухаю песню 
«Ой ляцела зязюленька», а ў канцы 
– «за ліцвіна выйду замуж, яго 
мову перайму». Пытаюся: хто такія 
ліцвіны? Яна кажа: «Ліцвіны там за 
ракой, а мы тут – багнюкі». Больш 
нідзе я не чуў такой паляшуцкай 
саманазвы. А нядаўна мы ездзілі ў 
Бярэзінскі раён – там дасюль жыве 
абрад «Цягнуць каляду на дуб». А ў 
Любанскім раёне Сяргей Выскварка 
арганізоўвае цэлыя фестывалі. Ён, 
дарэчы, быў выдатным сватам на 
нашым вяселлі.

– у паэме Янкі Купалы «На 
Куццю» адзін з герояў, тройчы 
абышоўшы сваіх суайчыннікаў, 
расказвае Князю: «За мною ўсцяж 
і тут, і там / іх вусны бледныя 
шапталі: / Аддайце песню нашу нам! 
/ Нашто схавалі-расхапалі?». паэма 

напісана 110 гадоў таму. сённяшнія 
беларусы таксама маглі б усклікнуць 
«аддайце песню нашу нам»?

– Я думаю, так. Нашы людзі зусім 
не ведаюць, напрыклад, беларускіх 
песень часоў Вялікай Айчыннай 
вайны, працягваюць спяваць савецкія 
песні.  А былі ж і свае, у тым ліку 
партызанскія.  

– прызнацца, і я не ведаю 
беларускіх партызанскіх песень. 
апрача «ой бярозы ды сосны, 
партызанскія сёстры». 

– Светлай памяці Ніл Гілевіч 
аднойчы паказаў мне спеўнік, дзе быў 
цэлы раздзел «Песні ваеннага часу». 
Я многія перапісаў, бо таксама ніколі 
не чуў. Вось, напрыклад, «Марш 
віцебскіх партызанаў»: «Ніколі не згіне 
ад лютых пажараў / вялікі і слаўны 
наш Край. / У бой за Радзіму збірайся, 
таварыш, / ідзі партызаніць у гай. / 
На прускага ката / за вёску і хату / 
кліч помсты народнай заве. / Ідуць у 
атаку лясныя салдаты, / грукочуць 
гранаты, грымяць аўтаматы – / 
жыве Беларусь! Жыве!». Словы 
моцныя і сапраўды адлюстроўваюць 
дух таго часу.  

– у нас на Дзень перамогі па 
тэлебачанні і радыё па-ранейшаму 
гучыць «венскі вальс»: «Как будто 
он волжские видел разливы, как 
будто россию обнял»...

– Таму мы і папулярызуем песні 
беларускія. Яны вельмі меладычныя, 
таму і кранаюць сэрцы. Напрыклад, 
«Было ў салдата два полі» ці «Із 
далёкіх із краёў / йшлі салдацікі 
дамоў». Я думаю, з цягам часу людзі 
заспяваюць сваё. Бо ў песні – дух 
народа, мова народа. Песня гучыць, і 
яе не спыніць, яна – як сцяг.

– Хай не крыўдуюць нашы 
апазіцыйныя палітыкі, але на свае 
кангрэсы яны не збіраюць столькі 
народу, колькі прыходзіць на твае 
спеўныя сходы. пра што гэта 
сведчыць? людзям так надакучыла 
палітыка, ці іх так вабіць родная 
песня?

– Думаю, людзі стаміліся 
ад палітыкі. Мы папулярызуем 
песню, яна людзям бліжэй. Да нас 
прыходзяць не проста пастаяць ці 
за нешта прагаласаваць, у нас людзі 
спяваюць. Мне вельмі хочацца 
стварыць маштабнае свята песні, каб 
на яго сабраліся тысячы чалавек! 
Калі ў такім шматгалоссі загучыць 
народная песня, тая ж «Купалінка», – 
будзе проста здорава.

– Хтосьці назваў твае спеўныя 
сходы песеннай тэрапіяй. ад чаго 
можна вылечыцца пры яе дапамозе?

– Ад унутранай дысгармоніі, калі 
ў душы чагосьці не хапае, перарвалася 
пупавіна роду. Беларусам якраз 
патрэбна песенная тэрапія. Пасля 
супольных спеваў адразу настрой 
змяняецца, на абліччах расцвітаюць 
усмешкі. Песня і яднае людзей, і 
дорыць ім хвіліны радасці. Як пісаў 
той жа Рыгор Барадулін, «песню і 
агонь людзі перахоўвалі з пакалення ў 
пакаленне, са стагоддзя ў стагоддзе». 
Агонь «навучыўся» перахоўвацца сам, 
а вось песню наступнікам перадаць – 
наш абавязак.

– Нядаўна стала вядома, што на 
конкурс «еўрабачанне» ад беларусі 
паедзе дуэт «VAL» з беларускамоўнай 
песняй «Да відна». ты чуў яе?

– Чуў. Для гэтага конкурсу 
песня падыходзіць, хоць я зрабіў бы 
яе на дзвюх мовах – па-беларуску 
і па-англійску. Жадаю дуэту не 
разгубіцца ў Капенгагене і выдаць 
па максімуме, на ўсю Еўропу. На 
«Еўрабачанні» ўвогуле заўсёды 
прысутнічае нацыянальны каларыт. 
Я не кажу, што трэба выйсці ў 
вышыванках і зайграць на дудах. 
Трэба ўсё рабіць сучасна, але з 
нацыянальнай адметнасцю. Такім 
чынам патрабуюцца: галасісты артыст 
з камандай прафесіяналаў, наша 
мелодыя, песня-мікс і нацыянальны 
каларыт. І тады ўсё атрымаецца.

Міхась СКОБЛА.

На канцэрце ён раскладвае перад сабой з паўтузіна музычных інструментаў. І бярэ ў рукі то флейту, то колавую ліру, то дуду-спарыш, то жалейку, 
то акарыну. Народныя песні ў яго выкананні разварушваюць слухачоў, знікае мяжа паміж імі і сцэнай, людзі пачынаюць падпяваць. У рэпертуары 

заснаванага ім гурта «Vuraj» – забытыя песні нашых бабуль. Арганізаваныя ім спеўныя сходы выйшлі з канцэртных залаў на вуліцы і плошчы. Гэта 
пра такіх, як Сяргей ДОЎГУШАЎ, у народзе здаўна гаварылі: і швец, і жнец, і на дудзе ігрэц. Пра свае прафесійныя і жыццёвыя захапленні спявак і 

музыкант пагадзіўся расказаць у рэдакцыі «Народнай Волі».

Пашыраны склад 
нацыянальнай каманды 
ўключае 33 футбалісты.

варатары: Аляксандр 
Гутар («Шахцёр», Салігорск), 
Павел Паўлючэнка («Дынама-
Брэст»), Ягор Хаткевіч 
(«Іслач», Мінскі раён), Антон 
Чычкан (БАТЭ, Барысаў).

абаронцы: Аляксандр 
Мартыновіч («Краснодар», 
Расія), Дзяніс Палякоў, Мікалай 
Золатаў (абодва – «Урал», Расія), 
Сяргей Паліцевіч, Сяргей 
Мацвейчык, Ігар Бурко (усе – 
«Шахцёр»), Мікіта Навумаў 
(«Жэтысу», Казахстан), 
Аляксандр Паўлавец («Дынама-
Брэст»), Максім Швяцоў 
(«Дынама-Мінск»), Сяргей 
Карповіч («Іслач»).

паўабаронцы: Сяргей 
Кісляк, Міхаіл Гардзяйчук, 
Павел Савіцкі (усе – 
«Дынама-Брэст»), Станіслаў 
Драгун, Ігар Стасевіч, 
Павел Няхайчык, Яўген 

Яблонскі, Дзмітрый Бага 
(усе – БАТЭ), Іван Маеўскі, 
Макс Эбонг (абодва – 
«Астана», Казахстан) , Мікіта 
Корзун («Вілафранкенешэ», 
Партугалія), Юрый Кавалёў 
(«Арсенал», Расія), Іван Бахар, 
Уладзіслаў Клімовіч (абодва – 
«Дынама-Мінск»), Дзмітрый 
Падстрэлаў («Шахцёр»).

Нападаючыя: Максім 
Скавыш, Антон Сарока 
(БАТЭ), Віталь Лісаковіч 
(«Шахцёр»), Ілля Шкурын 
(ЦСКА, Расія).

Канчатковы спіс з 23 
футбалістаў вызначыцца 23 
сакавіка, паведамляе прэс-
служба Беларускай федэрацыі 
футбола.

Нагадаем, 26 сакавіка 
зборная Беларусі згуляе 
ў Тбілісі матч плэй-оф 
кваліфікацыі чэмпіянату 
Еўропы-2020. Матч пачнецца 
ў 20.00 па беларускім часе.

Віктар ШПАК.

Необычный  
подарок

В белорусской столице прошел 
женский забег «Beаuty Run».

Преодолеть дистанции в два и пять километров вышли 
около пяти тысяч представительниц прекрасного пола. 
Соревнования были приурочены ко Дню женщин и про-
водились в пятый раз.

Победительницы и призеры получили подарки и 
денежные призы, а все остальные, кто добежал до фини-
ша, – цветы.

Фото: minsknews.by.


